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Relațiile dintre U. R. S. S. 
și R. F. Germană într-o fază nouă

Vom extinde 
întrecerea patriotica

Intre 9 și 13 septembrie, s-au desfășu
rat la Moscova tratativele dintre delega
țiile guvernamentale ale Uniunii Repu
blicilor Sovietice Socialiste și Republicii 
Federale Germane, în vederea normali
zării relațiilor între cele două țări și a 
stabilirii de relații diplomatice și comer
ciale directe între ele. Ziarele de ieri au 
publicat comunicatul final cu privire la 
rezultatele tratativelor precum și schimbul 

' de scrisori care a avut loc între primul 
ministru al U.R.S.S., N. A. Bulganin, 
conducătorul delegației sovietice șj can
celarul K. Adenauer, conducătorul dele
gației R. F. Germane. Aceste însemnate 
documente concretizînd rezultatele cu 
care s-au încheiat tratativele, sînt o măr
turie a faptului că întîlnirea dintre con
ducătorii celor două state nu a fost za- 

7 darnică, că ea a dus la ceeace oamenii 
de bună credință din întreaga lume au 
așteptat — realizarea unui acord în pro
blema stabilirii de relații diplomatice nor
male între U.R.S.S. și R. F. Germană.

Speranțele pe care întîlnirea de la 
Moscova le-a trezit în inimile omenirii 
iubitoare de pace s-an dovedit înte- 

/tneiate. Cotitura produsă î-n relațiile 
dintre marile puteri după conferința de 
la Geneva a deschis noi perspective 
rezolvării unei serii întregi de probleme 
litigioase, printre care și problema ger
mană. Or, pentru atingerea acestui țel, o 
importanță deosebită o prezintă normali
zarea relațiilor dintre U.R.S.S. și R. F. 
Germană — acțiune care poate contribui 
în mare măsură la reglementarea unor 
probleme nerezolvate încă privind în
treaga Germanie și la realizarea dorinței 
poporului german — restabilirea unității 
patriei sale. Rezulțatul cu care s-au înche
iat tratativele de la Moscova dovedește 
că ele au răspuns acestei cerințe și toc
mai de aceea au fost primite cu nespusă 
bucurie atît de popoarele celor două țări 
cit și de forțele iubitoare de pace din 
întreaga lume. Comunicatul final arată 
că: „In cursul, tratativelor s-a discutat 
problema stabilirii de relații diplomatice 
între Uniunea Sovietică și Republica Fe
derală Germană. S-a realizat un acord, 
care și-a găsit expresia în scrisorile res
pective pe care le-au schimbat părțile, 
ținîndu-se seama că urmează să se obțină 
asentimentul guvernului federal și al Bun- 
destagului, precum și al Prezidiului 
Sovietului Suprem al U.R.S.S., de a sta
bili relații diplomatice între cele doua 
țări, de a se institui în acest scop amba
sade, respectiv la Bonn și Moscova și de 
a face schimb de reprezentanți diploma
tici cu rang de ambasadori extraordinari 
și plenipotențiari". De asemenea cele două 
părți au căzut de acord ca într-un; viitor 
apropiat să se ducă tratative între Uniu
nea Sovietică și Republica Federală 
Germană în problemele dezvoltării comer
țului.
- Faptul că s-a ajuns la un asemenea 
acord trebuie pus de bună seamă în 
legătură cu spiritul de înțelegere reci
procă și de deplină sinceritate în care 
s-au desfășurat tratativele. Uniunea 
Sovietică, inițiatoarea acestei întîlniri, a 
dovedit încă odată că ea nu privește 
poporul german pornind de la idei pre
concepute, stăpînită de un sentiment de 
ură sau răzbunare, că ea dorește în mod 
sincer să contribuie la rezolvarea proble
mei germane, la unificarea Germaniei. Se 
știe că după ultimul război mondial, 
U.R.S.S. a stabilit relații bune cu R. D. 
Germană. In momentul de față s-au pus 
temeliile stabilirii unor relații bune și cu 
cealaltă parte a poporului german din 
Republica Federală Germană.

Ceea ce atrage de asemenea atenția 
atunci cînd urmărești desfășurarea tra
tativelor este fără îndoială sinceritatea 
cu care reprezentanții U.R.S.S. și R. F. 
Germane și-au prezentat punctele de 
Vedere. Aceasta a contribuit la adîncirea

problemelor examinate și a făcut posibilă 
încheierea discuțiilor cu un rezultat pozi
tiv. Așa cum era de așteptat însă, în 
cadrul tratativelor au ieșit la iveală și 
deosebirile de părer; ale celor două dele
gații cu privire la unele probleme. Ele 
sînt de înțeles deoarece inexistența unor 
divergențe ar fi făcut lipsite de obiect 
înseși aceste tratative.

întîlnirea de la Moscova a arătat din 
nou că singura cale posibilă pentru înlă
turarea divergențelor este calea tratati
velor. că încercările de a folosi așa zisa 
politică „de pe poziții de forță1* pentru a 
impune altora un anumit punct de vedere 
sînt sortite eșecului. Pacea poate fi obți
nută numai pe baza înțelegerii și colabo
rării între state. Acest lucru l-a dovedit 
din nou Uniunea Sovietică care, prin tra
tativele încheiate zilele trecute, a adus o 
nouă și importantă contribuție la slăbi
rea continuă a încordării internaționale, 
la dezvoltarea colaborării active cu toate 
țările. Așa cum se arată în scrisoarea pe 
care N. A. Bulganin a adresa-t-o lui K- 
Adenauer, „stabilirea și dezvoltarea de 
relații normale între Uniunea Sovietică 
și Republica Federală Germană va con
tribui la rezolvarea problemelor neregle
mentate privind întreaga Germanie și vor 
trebui astfel să ajute la soluționarea prin
cipalei probleme naționale a poporului 
german — restabilirea unității unui stat 
democrat german**. Dar importanța tra
tativelor de la Moscova nu poate fi apre
ciată rezumîndu-ne numai la contribuția 
adusă de e’.e la rezolvarea problemei ger
mane. Este știut că la sfîrșitul lunii 
octombrie la Geneva va avea loc confe
rința miniștrilor de externe ai U.R.S.S., 
S.U.A., Angliei și Franței. Or, succesul 
cu care s-au încheiat tratativele purtate 
la Moscova constituie o dovadă grăitoare 
că viitoarea conferință de pe malurile 
lacului Leman va putea la rîndul ei să 
fie încununată cu succes dacă reprezen
tanții marilor puteri vor fl gata să mani-, 
feste bunăvoință și dorința, de a . cola
bora. In ce privește. Uniunea Sovietică, ea 
s-a dovedit întotdeauna ca fiind o luptă
toare consecventă pentru pace și cola
borare între popoare. Prin glasul repre
zentanților săi ea a arătat din nou în 
cadrul tratativelor de la Moscova că 
dorește să stabilească relații bune nu 
numai cu R. F. Germană ci cu toate 
țările, printre acestea numărându-se 
marile puteri, S.U.A., Anglia și Franța.

Poporul nostru care a urmărit cu un 
deosebit interes desfășurarea tratativelor 
dintre delegațiile guvernamentale ale 
U.R.S.S. și R.F. Germane a primit cu 
satisfacție acordul realizat. Intreținînd 
relații normale cu Republica Democrată 
Germană, relații care se dezvoltă an de 
an, el dorește în același timp să stabi
lească legături și cu Republica Federală 
Germană. In cuvîntarea ținută cu prile
jul celei de a 11-a aniversări a eliberării 
Romîniei, exprimînd această năzuință a 
poporului romîn, tovarășul Gheorghe 
Gheorghiu-Dej, președintele Consiliului 
de Miniștri al R.P.R., a declarat:

„Socotim că stabilirea de relații diplo
matice, economice și culturale între 
Republica Populară Romînă și Republica 
Federală Germană ar servi intereselor 
păcii în Europa".

Poporul nostru sprijină cu hotărîre 
ideea unui sistem de securitate colectivă 
•în Europa și dorește din toată inima crea
rea unei Germanii unite și democrate 
care să nu mai amenințe niciodată liniș
tea popoarelor. Acordul realizat la Mos
cova deschide căi pentru normalizarea 
situației în Europa. El este de natură să 
contribuie la destinderea încordării inter
naționale, obiectiv pe care-1 urmărește și 
politica de pace și colaborare cu foate 
popoarele, politică promovată de guver
nul romîn, și sprijinită cu căldură 
întregul nostru popor muncitor.
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Convorbire cu tov. Mihai Tecu, 
vicepreședinte al comitetului 
executiv al sfatului popular 

raional Alexandria — regiunea 
București

activitaite comitetul execu- 
un deosebit accent pe an- 
în rezolvarea diferitelor

Ce Învățăminte se desprind din expe
riența activității sfatului popular raional 
Alexandria în legătură cu munca de an
trenare a maselor la executarea lucrări
lor agricole ?

In întreaga sa 
tiv raional pune 
trenarea maselor
sarcini. împletirea muncii organizatorice cu 
munca politică de masă a dat roade în re
petate rînduri. In campania agricolă de vară 
comitetul executiv și-a îndreptat atenția de 
la început spre problema antrenării maselor. 
Cu. sprijinul deputaților comitetele executive 
ale sfaturilor populare comunale au izbutit 
să antreneze țărănimea muncitoare la reușita 
muncilor agricole. Deputați ca Petru Alexan
dru din comuna Furculeșii, Gheorghe Ghi- 
nea din comuna Nanov și alții, prin exem
plul lor personal, prin consfătuirile pe care 
le-au ținut în cadrul circumscripțiilor electo
rale și mai ales prin stimularea inițiative
lor venite de jos, au asigurat executarea 
lucrărilor în termen și în condiții agroteh
nice corespunzătoare.

In perioada muncilor de vară, ca urmare 
a inițiativei maselor, a apărut și s-a dezvol
tat în raionul Alexandria o formă nouă și 
eficientă a întrecerii patriotice. Este vorba 
despre întrecerea patriotică între circumscrip
țiile electorale comunale. Pentru extinderea 
întrecerii, pentru antrenarea maselor la în
deplinirea angajamentelor luate, în comu
nele Furculeșii, Vită’nești și Poroschia au 
fost folosite forme multiple ale muncii poli
tice de antrenare a maselor la succesul unei 
acțiuni: gazete sătești, consfătuiri pe cir
cumscripții, muncă de lămurire de la c-m la 
om, etc. Este cazul de asemenea să amin
tesc despre prețioasa contribuție pe care au 
adus-o în acest sens formațiunile artistice 
ale căminelor culturale. Brigada artistică de 
agitație a Casei de Cultură din Alexandria 
s-a deplasat și ea la sate în perioada mun
cilor, dînd o serie de spectacole izbutite.

Cum folosiți experiența dobîndită pen
tru asigurarea succesului în muncile a- 
gricole de toamnă ?

Dintre valoroasele învățăminte dobînd'te 
în perioada lucrărilor de vară noi vom a-, 
corda o atenție specială extinderii și inten
sificării întrecerii patriotice pe circumscrip
ții. Scopului acesta îi vom subordona for
mele muncii politice care ne stau la înde- 
mînă. In planul de muncă întocmit recent e 
prevăzută extinderea întrecerii patriotice 
între circumscripțiile electorale, pornindu-se 
de la consfătuiri cu cetățenii din fiecare cir
cumscripție.

Popularizarea fruntașilor întrecerii, a frun
tașilor recoltelor bogate constituie unul din
tre principalele aspecte ale muncii politice 
In acest scop vom deschide la Furculeșii și 
Storobăneasa expoziții agricole. Sînt de a- 
semenea prevăzute vizite ale țăranilor munci
tori la expoziția agricolă permanentă de la 
Alexandria. Extinzînd întrecerea patriotică 
între circumscripțiile electorale, accrdînd 
toată atenția muncii politice de masă, sîn- 
tem convinși că la fel ca în perioada lucră
rilor de vară, noi vom izbuti să ne îndepli
nim cu cinste sarcinile ce ne revin în lupta 
pentru asigurarea belșugului recoltelor vii
toare.
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In ultimii ani mișcarea inovatorilor din țara noastră a căpătat o am
ploare deosebită. Tot mal mare este numărul muncitorilor, inginerilor și teh
nicienilor din întreprinderi, care prin inițiativa lor creatoare aduc un aport 
însemnat la îmbunătățirea proceselor de producție, sporirea productivității 
muncii, obținerea de economii și prin aceasta la realizarea de acumulări pes
te plan.

Printre inovatorii întreprinderii Metalurgice Bănățene din Timișoara se 
numără și strungarul fruntaș lin producție Ștefan Nedelcu, de la secția a 11-a 
uzina] mecanic. Acesta a reușit să confecționeze un cuțit combinat din patru 
cuțite, cu care execută simultan patru operații, reducînd astfel timpul de pre
lucrare a pieselor de la 5 minute la 1 minut. La diversele piese necesare uti
lajului petrolifer la care lucrează, el obține în urma aplicării inovației o depă
șire a normei zilnice de 335 Ia sută.

In clișeu: Inovatorul strungar Ștefan Nedelcu la locul său de muncă.
Foto s MIHAI POPESCU

Furnaliștii reșițeni
REȘIȚA (de la corespondentul nostru). — 

Colectivul de muncitori și tehnicieni de la 
secția furnale a combinatului metalurgic din 
Reșița înscrie, pe zi ce trece, noi succese în 
lupta pentru sporirea acumulărilor. In a- 
ceastă bătălie echipele de încărcători de pe 
platoul de încărcare a furnalelor au reușit — 
printr-o mai bună organizare a muncii la 
sortarea materialelor de încărcare, să reducă 
cu 80 de kg. consumul de calcar pe tona de 
fontă, ceea ce aduce secției o economie lu
nară de zeci de mii de lei.

sporesc acumulările
Prin respectarea graficelor de destupare și 

elaborare a șarjelor, topitorii furnaliști, in 
frunte cu echipele conduse de Petru Them 
și Nicolae Iorga, au reușit să sporească pro
ducția de fontă, dînd de la 1 iulie pînă la 
2 septembrie, zeci de tone peste plan.

Realizări însemnate au fost obținute de 
către furnaliști prin sporirea producției de 
zgură Martin, necesară oțelăriei, colectarea 
de mari cantități de fontă, reducerea con
sumului de minereu, etc., aducîndu.se astfel 
secției furnale pînă la 6 septembrie o econo
mie de aproape 700.000 lei.

Noi pătule pentru depozitarea porumbului
CRAIOVA (de la corespondentul nostru). 

Culturile de porumb de pe întreg cuprinsul 
regiunii Craiova vestesc pentru anul acesta 
o producție deosebit de bogată. Pentru asi
gurarea depozitării și păstrării în bune con- 
dițiuni a po-rumbului din noua recoltă, pe 
lingă pregătirea magaziilor și pătulelor 
existente, au fost luate măsuri pentru con
struirea de noi pătule.

La un număr de 8 baze de recepție din 
raioanele Corabia, Oltețu, Strehaia, Novaci 
și Filiași, sînt în curs de construcție un nu
măr de 17 pătule, din prefabricate de beton 
și lemn, cu o mare capacitate. Alte 8 pătule

vor fi construite numai din prefabricate de 
beton.

Membrii gospodăriilor agricole colective, 
întovărășițij și țăranii muncitori din cuprin
sul regiunii , fac și ei pregătiri pentru depo
zitarea porumbului din noua recoltă. Astfel 
colectiviștii din comuna Drăghiceni, raionul 
Caracal au terminat repararea unui pătul 
cu o capacitate de peste 20 vagoane. De 
asemenea, numeroși țărani muncitori din 
comunele Plopșoru, raionul Filiași, Segar- 
cea și mulți alții își repară sau își constru
iesc noi pătule în care vor adăposti porum
bul din recolta acestui an.

Pentru asigurarea tractoarelor cu piesele necesere

★

ORAȘUL STALIN (de la corespondentul 
nostru), 
regiunea 
cu spor 
relor de 
cola de toamnă. In prima decadă a lunii 
septembrie muncitorii centrului au reușit să 
realizeze în proporție de 100 la sută sarci
nile ce le revin în această direcție.

La secția strungărie se execută în același 
timp diferite piese de schimb necesare trac
toarelor. Strungarii Milan Cristea și Hans 
Weindenbăcher, reușesc prin folosirea me
todelor de tăiere rapidă și intensivă a me
talelor, să realizeze două-trei norme zilnic. 
Colectivul acestei secții a reușit pînă în

★

— La centrul mecanic din Codlea, 
Stalin, se lucrează zilele acestea 

la repararea tractoarelor și mctoa- 
tracior necesare în campania agri-

SĂ NE CUNOAȘTEM PATRIA I

Ori de cite ori am fost la Craiova am 
privit cu interes palatul moșierului Jean 
Mihail, O zidire trufașă, nu lipsită de 
frumusețe, într-un baroc tîrziu, încețo
șată de podoabe. De fiecare dată, pa
latul cu interioare de marmoră și lustre 
muraneze îmi amintea, prin contrast, 
bordeiul de la Castra-Nova, aflător la 
București, la Muzeul Satului. Și unul și 
altul au fost locuințe: palatul — reșe
dință de iarnă a 
30.000 de hectare; 
fiecare zi al unui 
moșie oltenească.

Palatul lui Jean 
la Castra-Nova 
Craiovei care, timp de patru veacuri, 
văzut odrăslind palate în inima curților 
pavate și bordeie în mahalale înecate în 
glod.

In urcușul anilor noștri, urmele orașu
lui moșieresc încep să se șteargă. Pala
tul lui Jean Mihail e un lăcaș de cul
tură, bordeiul de la Castra-Nova piesă 
de muzeu. Peste ani, cind nepoții noștri 
n-au să mai vadă, așa cum vedem noi 
acum, primenirea Craiovei, orașul din 
inima Olteniei va fi un oraș industrial, 
cu școli multe, cu teatre, cu locuințe 
muncitorești. Va fi, într-un cuvtnt, îm
plinirea Craiovei care începe să se înalțe 
acum.

Dar și atunci, în viitor, ca acuma, ca 
șl altădată, Craiova va însemna mai 
mult decit orașul unde muncesc și tră
iesc oamenii; va însemna orașul de care 
se leagă fapte din trecutul poporului 
nostru. Cei îndrăgostiți de arhitectura 
românească vor veni aici să privescă bi. 
serica Sftntul Dumitru clădită pe vechi 
temelii de Matei Basarab, în anul 1651, 
să admire alternanța brtielor roșii și ce
nușii din cărămidă și piatră, vor veni sd 
cerceteze orașul unde s-a născut Thco. 
dor Aman, orașul care a vuit la chema
rea pandurilor lui Tudor Vladimirescu. 
Nimeni nu va crede fantastica origine a

unui proprietar cu 
bordeiul-adăpost de 
țăran trud.tor pe-o

Mihail și bordeiul de 
sintetizează imaginea 

a

prezent să execute peste 160 bucăți arbori- 
motori, piese care au fost expediate la ba
zele de aprovizionare pentru a fi repartizate 
S.M.T.

In secția lăcătușerie, secție fruntașă pe 
centru, unde se execută cabinele pentru trac
toare. atît de utile în zilele pi’.oioase și frigu
roase, muncitorii și-au îndeplinit planul pe 
prima decadă a acestei luni în proporție de 
110 la sută. Pînă acum, de la centrul meca
nic din Codlea au plecat spre S.M.T. din 
întreaga țară 185 cabine de tractor. Maistrul 
Gheorghe Cîndea, lăcătușul Francisc Kallo 
și sudorul Ion Filea sînt printre cei mai vred
nici muncitori din această secție, care reali
zează zilnic cîte o normă peste plan.

★
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Craiovei, pe care Hașdeu o vedea purce- 
zînd de-a dreptul din străvechi așezări 
cumane, dar fiecare va urmări viața o- 
roșului oltenesc din veacul al XV-lea, 
cind Barbu Basarab Craiovescu mută 
bănia Olteniei de la T. Severin la Cra
iova.

Pe atunci, Craiova, era un simplu sat 
așezat la răsplntia drumurilor, în ca
lea spre Dunăre. Din cele patru vînturi 
spre ea și prin ea, veneau și treceau a- 
vuții. In tîrgul care creștea se adunau 
pentru alișverișuri neguțători șt meșteșu
gari. Dulgherii, rotarii, tăbăcarii își în
șirau maghernițele pe ulițele din spre 
mahalale; în piețe forfoteau gcambașii, 
strigau aparii, chemau negustorii de mă
runțișuri. Peste toată frământarea pes
triță stăptneau, ca peste toată Oltenia, 
temuții bani care, așa cum spune Costln 
cronicarul, putere aveau „peste Olt 
numai a judeca ci și cu moarte pre 
novați a căzni".

Veac de veac, chipul orașului se 
plinea fălos în palatele cu portic șt
Ioane de piatră, mișelit în cocioabele a- 
coperite cu stuf. Intre centru și maha
lale, casele slugilor boierești maimuță
reau clădirile stăpînilor, plăzmuind din 
ștucărie florile de piatră și din vălătuci 
coloanele de marmoră. Lux 
trufie și dispreț la un capăt, 
cumplită, 
între ele, 
măsurată

Despre 
îmi pare 
pe care mi-o istorisea cîndva un localnic. 
Pe vremuri — îmi spunea el — în tim
pul luptelor pentru bănie, boierii craio
veni se adunau citeodată noaptea, cons
pirativ. Cu trăsurile, firește, nu puteau 
merge; atunci puneau la fiecare prag al 
străzilor cite un om de veghe; nu ca 
să.i apere de vreun vrăjmaș ci numai ca 
să spuie boierului „hopa-prag", să-l facă 
atent să nu cadă; să-i spună „hopa-

r,u
vi-

Im-
co-

nemăsurat, 
mizerie 

umilire și silnicie la celălalt ; 
parvenitism si slugăreală, 
poftă de trai boieresc, 
trufia boierilor craioveni 
lipsită de semnificație

nr-

nu
snoava

prag", pentru că boierii craioveni nu ca- 
tadixeau să se uite în jos, pe unde calcă.

Dacă gluma lui „hopa-prag" e numai 
o glumă, sînt unele fapte care spun a- 
devărul gol, adevărul tragic, despre 
viața orașului banilor craioveni. In 1898, 
la Craiova, asistența sanitară publică o 
asigurau un medic primar, doi medici 
secundari și 5 auxiliari sanitari. In total 
opt oameni. Opt oameni — rețineți — 
la 39.000 de suflete. In același an, sta
tisticile vremii arată că de la Craiova, 
dintr-o sută de oameni știau carte nu
mai 48; 33 de bărbați și 15 femei. De
cenii la rind starea de lucruri nu s-a 
schimbat. Din 1898 pînă în 1938, tntr-un 
răstimp de 40 de ani, procentul de anal- 
fabeți a scăzut numai cu 4 la sută. Așa 
a fost odată la Craiova. Pe vremea, cind 
moșierii stăpineau pământurile Olteniei.

Aceste cîteva cifre e bine să le știe 
cel care merge azi la Craiova. Așa poate 
înțelege mai limpede ce înseamnă cei 
peste 13.000 de elevi care învață în craș, 
ce înseamnă sutele de studenți ai Cra
iovei universitare. E bine de știut cile 
ceva despre Craiova, orașul banilor, pen
tru că așa poți înțelege și mai clar ce 
înseamnă Craiova, craș al puterii popu
lare.

Pe vremea cind burghezia socotea Ro- 
mînia o țară eminamente agricolă, Cra. 
iova cra un oraș eminamente agricol 
care înnoda toate contradicțiile agricul. 
turii bizuite pe relații cu rămășițe feu
dale, Astăzi, cind țara noastră devine o 
țară cu o industrie înaintată, cu agricul
tură înfloritoare, Craiova devine un oraș 
industrial, cu uzine ca „Electroputere" 
și ,7 Noiembrie", cunoscute în tocită țara.

Acesta este — foarte pe scurt — dru
mul Craiovei din veacul al XV-lea, cind 
era un sat al familiei boierilor craiovești, 
pină in anii noștri, cind este orașul vre
mii construcției socialiste.

„J VIRGIL DANCIULESCU

Zahăr din noua recoltă
ARAD (de la corespondentul nostru). —* 

Zorii zilei se îngînau încă cu Întunericul 
nopții cînd inginerul Tolvaj intra pe poarta 
fabricii.

— Cam devreme, tovarășe inginer, îl Mh 
tîmpină paznicul.

— Avem mult de lucru... începem 1
De vreo săptămînă inginerul șef nu-și gă

sea locul, iar în dimineața aceasta era greu 
să-și stăpinească nerăbdarea. S-a oprit pu
țin in biroul său și apoi a pornit să viziteze 
încă odată fabrica. Silozurile erau pline cu 
sfeclă din noua recoltă, iar oamenii sosiți! 
mai devreme se pregăteau de lucru. La ca-| 
zâne, totul era gata. După planul stabilit, 
bateria de difuzie era în ordine și fiecare 
mașină aștepta parcă un singur semnal: cu- 
vîntul inginerului.

Mai erau cîteva minute pînă la ora 6. 
Șefii de sectoare erau adunați într-un colț. 
Inginerul întrebă cu emoție în glas:

— Gata ?
— Ne-am pregătit, tovarășe inginer.
— Atunci, să începem..,
...Au trecut ore în șir. Schimbul I și-a în-| 

cheiat activitatea. A urmat schimbul II și la' 
urmă al 111-lea. Intr-un tîrziu, tehnicienii 
laboratorului s-au adunat roată în jurul 
unui aparat. Responsabilul laboratorului și-a 
trecut mîna peste frunte și a început să le 
vorbească :

— „Am reușit, tovarăși. Zahărul din noua 
recoltă e de bună calitate, iar producția se 
arată a fi mai mare ca anul trecut".

Cu toții priveau cristalele mărunte de za- 
hăț, în timp ce mașinile uruiau sprintene, 
răspîndin.d parcă tot mai departe vestea că 
fabrica de zahăr din Arad a început un nou 
sezon de fabricație. Oamenii muncii vor pri
mi mai mult zahăr din noua recoltă.

Tot mai multe produse 
alimentare

ORADFA. — Zilnic, de la combinatul 
„Prodaliment" din Salonta, iau drumul spre 
centrele muncitorești mii de tone de carne, 
untură, mezeluri și alte preparate de carne. 
Colectivul de muncă de la această între
prindere a livrat comerțului socialist de la 
începutul anului și pînă la 10 septembrie 
peste prevederile planului 1634 tone de car
ne și untură, 143 tone de mezeluri și alte 
preparate. De asemenea, sectorul zootehnic a 
livrat industriei de la începutul anului șt 
pînă în prezent cu 404 tone mai mulți porci 
grași decît prevederile planului.

Succese însemnate au obținut și munci
torii de la întreprinderea de congelare a pă
sărilor „Prodavicola" din Salonta, care au 
livrat de la începutul anului și pînă acum 
cu 35,000 kg. mai multe gîște, rațe, curcani 
și alte păsări decît prevedea planul.

(Agerpres)

Construcții noi în agricultură
CONSTANȚA (de la corespondentul no

stru) — Muncitorii, tehnicienii și inginerii 
de pe șantierele trustului de construcții nr. 
10 din Constanța, luptînd pentru realizarea 
planului, au dat în folosință de curînd 285 
clădiri în gospodăriile agricole de stat și sta
țiunile de mașini și tractoare din regiunea 
Constanța. Printre aceste clădiri sînt 59 de 
locuințe pentru muncitori și familiile lor, dor
mitoare colective, 35 de ateliere mecanice, 5 
grupuri sociale, numeroase băi, cantine, 
grajduri, saivane, pavilioane administrative 
etc.

Muncitorii sprijină 
electrificarea satelor

TURDA (de la corespondentul nostru). — 
De curînd, în comuna Viișoara, din raionul 
Turda, s-au ap, ins primele becuri electrice.

Electrificarea comunei a fost sprijinită cu 
dragoste de către muncitorii de la uzinele 
„Industria Sîrmei" din Cîmpia Turzii, care 
au pus la dispoziție o parte din materia
lele necesare. O serie de materiale — pro
venite din valorificarea resurselor locale au 
fost oferite viișorenilor și de S.M.T. Cîmpia 
Turzii. Sudorul Mihai Turean, electricianul 
Gh. Pătruț și alții, au lucrat neobosit la e- 
lectrificarea comunei.

S<a deschis stagiunea teatrală 
la Sf. Gheorglw

SF. GHEORGHE (de la corespondentul 
nostru). Recent Teatrul Maghiar de Stat din 
Sf. Gheorghe și-a deschis din nou porțile pre- 
zentînd opereta lui Kalman lmre „Silvia", 
Paralel, colectivul teatrului pregătește piesa 
scriitoarei Anna Novac: „Familia Kovâcs".

Stagiunea teatrală 1955—56 are un reper
toriu bogat și variat. In timpul ei se vor mai 
prezenta piesef.e : „Pădurea" de Osirovschi, 
„Inimă de lup" de Jack London, „Cei ce 
caută fericirea" de Orl.n Vasiliev, „Istoria 
unei iubiri" de C. Simonov, „Găbor Aron" 
de Scmbor.i Sândor, etc.

Căminul de copii 
al gospodăriei de stat

BACAU (de la corespondentul nostru). — 
In tiecare luni dimineață abia mijesc zorile 
cînd pe poarta gospodăriei de stat Răcăciuni 
iese în trapul ușor al cailor un camion aco
perit și cu perdele albe pe de lături. Pe ca
pră se leagănă în ritmul trapului bătrînul vi
zitiu Gh. Roșea.

De pe la porți, sprijiniți de mămica, ori cu 
propriile forțe, urcă în camion omuleți de-o 
șchioapă. Mamele urmăresc camionul care 
se depărtează...

începe o săptămînă de muncă pe ogoarele 
gospodăriei agricole de stat. Văduva Stela 
Sipoș lucrează fă, ă griji. Maricica e' petrece 
zile frumoase de joacă, de veselie și de în
vățătură la căminul gospodăriei.

Harpad Mihailovici, șeful brigăzii de trac
toare are doi băieți. Petrlcă este de 4 ani iar 
Gheorghiță de 6. Tatăl conduce cu pricepere 
brigada de tractoare strunindu-și „armăsa
rii" de oțel care pufnesc furioși pe nările eșa
pamente.or și străbat cimpul la arat, la 
cosit și secerat, ori la dezmiriștit. Gheorghe 
și Petrică stau la cămin și nu duc lipsă de 
nimic.

Conacul de altădată este azi palatul celor 
mici.

„Săptămînă filmului britanic44
La 24 septembrie se deschide la cinema

tograful Patria din Capitală „Săptămînă fil
mului britanic" organizată de Institutul Ro- 
min pentru Relațiile Culturale cu Străi
nătatea.

In prima zi a „Săptămînii filmului bri
tanic" va fi prezentat în premieră, filmul 
„Bancnota de 1.000.000 de lire sterline". In 
zilele următoare vor rula filmele ..Hamlet", 
..Nickolas Nickleby", „Mandy", „Casa mult 
visată", „Aventurile d-lui Pickwick" și „Ma
rile speranțe", realizări ale cinematografiei 
britanice.
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Vizitatorii au ce vedea la colectiva din Ceacu
O lege nescrjsă impune gazdelor obliga

ția de a arăta oaspeților tot ce au mai bun 
și mai de preț. Colectiviștii din Ceacu — 
sat răsfirat pe malul Dunării, mai sus de 
Călărași — tin seama cu strictele de acest 
bun principiu. De citva timp, nenumarați 
vizitatori, deschid porțile gospodăriei lor, le 
trec pragul caselor. Sini oameni din apro. 
piere, de la Bogata, de la Ciocănești, ori 
de la Brănești. Dar ei ospetesc și persoane 
de peste hotare, delegați din muntoasa Al
banie, ziariști iugoslavi, călători din inima 
continentului de dincolo de ocean. Colec
tiviștii din Ceacu trebuie astfel să-și arate 
priceperea de gazde, să confirme un bun 
renume pe care și l-au făcut romînii în 
toată lumea. Cartea lor de vizită, lucrurile 
de preț cu oare îi întîmpină pe toți vizita
torii, fie ei mai din apropiere sau mai din 
depărtare, sînt realizările gospodăriei. E 
uimitor ce forță de convingere pot să aibă 
uneori niște grafice obișnuite, simple aca
returi. cirezile și turmele, ori lanurile cu se
mănături. Colectiviștii din Ceacu s-au 
gindit prea puțin la asta. Gazde binevoi
toare, ei nu fac altceva decît să arate oas
peților lucrurile pe care și le-au înfăptuit 
printr-o încordată muncă, să le înfățișeze 
drumul pe care l-au parcurs de cind au 
pășit pe făgașul noii vieți și pînă acum.

Drumul gospodăriei
Ce e drept însă e drept. Drumul acesta 

este prin el însuși interesant iar rezultatele 
la care i-au adus pe colectiviști sînt de-a 
dreptul impresionante. Acum șase ani, co
lectiviștii din Ceacu erau un pumn de oa
meni entuziaști dar cu totul lipsiți de pu
tere. Azi forța lor reiese din cifre conclu
dente. In șase ani fondul obștesc al colec
tivei a ajuns pînă la aproape ,un milion și 
jumătate. Valoarea zilei-nnincă s-a ridicat 
anul trecut pînă la 42 lei, iar acum are 
toate șansele să salte mai sus de 45 lei. 
Veniturile pe care le scoate anual gospodăria 
colectivă nu se mai socotesc în mii și nici 
măcar in sute de mii ci în milioane. Anul 
trecut volumul lor s-a cifrat la nu mai pu
țin de 2.145.000 lei. Grafice mari, colorate 
în roșu sau în verde, legende pitite discret 
•în colturi de panouri, ogoare încărcate de 
roade, imașuri pline de vite, arată de unde 
izvorăsc la Ceacu asemenea bogății. Colec
tiviștii se îndeletnicesc, precum au apucat 
din bătrîni, cu cultivarea cerealelor, a griu
lui, a orzului și a ovăzului. Dar alături de o- 
cupațiile tradiționale, au înflorit multe altele 
noi. In anii din urmă, la Ceacu s-a statornicit 
și a intrat în obicei cultivarea bumbacului. 
Singură această plantă ocupă în prezent o 
suprafață de 200 hectare. Apoi oamenii mai 
pun orez, fac grădini de zarzavat, au plan
tat și îngrijesc vită de vie și pomi fructiferi. 
Creșterea vitelor se bucură și ea de multă 
trecere. Oamenii au o fermă de oi care nu
mără 1200 capete, una de vaci, alta de 
porci și alta de păsări.

Cîteva condifii îndeplinite...
Această înșira-re nu spune totuși nimic și 

e greu de presupus că — fără îndeplinirea

OASPEȚII COLECTIVIȘTILOR

In ultimii ani gospodăriile noastre colective au devenit în 
marea lor majoritate, unități puternice, bine dezvoltate din 
punct de vedere economic. Aceasta nu putea să nu atragă 
atenția țăranilor muncitori cu gospodării individuale, lin 
număr mare dintre ei printre care se află din ce în ce mai 
mulți mijlocași sînt dornici să cunoască realizările gospodă
riilor colective.

Așa au procedat și țăranii muncitori din Măxineni șl

Corbu Nou, regiunea Galați. Ei au vizitat de curînd gospo
dăria colectivă „1. L. Caragiale" din Silistraru raionul 
Brăila.

Clișeul din stînga : Președintele gospodăriei, Sandu Ne- 
graru, explică oaspeților cum a muncit unitatea pe care o 
conduce pentru a obține o recoltă medie de 2000 kg. grîu 
la hectar. Clișeul din dreapta : Țăranii muncitori din comu
nele susamintite vizitează ferma de porci a gospodăriei.

Pornind pieziș de sus, o man
tie aurie de raze solare se aș
terne peste crestele fumegînde 
ale munților. Aburul care se 
înalță e prevestitor de ploaie. 
Asta o știu mai toți cei care 
s-au încetățenit prin partea locului. Aproape 
în fiecare zi plouă. Dar acest lucru nu su
pără pe nimeni, pentru că toți acei care 
muncesc la hidrocentrala Moroeni știu să 
prețuiască apa, socotind fiecare picătură în 
kilovați. De altfel respectul pentru apă îl 
dovedesc aci și nenumăratele jghiaburi ci
mentate ce pornesc din creștetul munților, 
tocmai de la izvoare, conducînd torenți de 
munte, printr-o albie cu trepte și mici cas
cade gîlgîitoare, pînă la apa lalomiței.

Numai cu cîțiva ani în urmă, aci în valea 
prăpăstioasă a lalomiței, era atotstăpîni- 
toare și cufundată în sălbăticie, natura. Ci
ripitul păsărilor, scurgerea clocotitoare a 
valurilor care-și adînceau tot mai mult al
bia, pînda și goana după pradă a sălbăticiu
nilor, erau singurele elemente care dădeau 
viață acestor meleaguri.

De abia în 1950 odată cu elaborarea pla
nului de electrificare a țării, în aceste locuri 
îndepărtate a pătruns viața tumultuoasă a 
construcției pașnice. Mii de oameni au împîn. 
zit valea lalomiței, scormonind dedesubturile 
pămîntului, înfruntînd înălțimile, croind lăcaș 
pentru transformarea apei în curent electric.

După cîțiva ani, adică în 1953, constructo
rii și-au terminat misiunea : hidrocentrala 
Moroeni, expresie a celor mai moderne cu
ceriri ale tehnicii, complet automatizată, a in
trat în funcțiune, condusă și acționată de o 
mină de oameni pricepuți. Din nou liniștea 
întreruptă • de duduitul monoton și în surdi
nă al mașinilor, a coborît asupra locurilor. 
Forfota însuflețită a constructorilor a fost 
înlocuită de munca tăcută a cîtorva electri
cieni. care supraveghează mecanismul com
plex și automat ai centralei hidro-electrice.

Camera de comandă

Cu un scîrțîit scurt pe covorul de pietriș, 
mașina se opri în fața hidrocentralei Moro
eni.

Inginerul Pantelimon Cîrtiță îmi explică 

unor condiții care se vor arăta mai încolo 
— o gospodărie colectivă care ar avea toate 
acestea ar putea să realizeze veniturile pe 
care am arătat că le scoate anual cea din 
Ceacu. Un principiu bine cunoscut glasuește 
că o unitate agricolă socialistă, pentru a fi 
intr-adevăr bogată, nu-i deajuns să albă 
doar multe ramuri de producție. Trebuie oa 
acestea să mai fie și rentabile, adică sa 
aducă venituri mari, cu dheltueli cît mai 
mici. Pentru a se ajunge însă la o aseme
nea situație, e nevoie de multă, foarte 
multă chibzuială. Colectiviștii din Ceacu au 
avut-o. Ei nu s-au întins cum se spune, 
mai mult decît li-e plapoma, adică nu și-au 
dezvoltat decît acele ramuri pentru care au 
condiții.

Odată alese ramurile, trebuie să-ți orga
nizezi și munca în așa fel incit să poți cu
prinde toate lucrările și mai cu seamă să 
fii in stare să faci aceste lucrări repede, 
bine și ieftin. In această privință, colecti
viștii din Ceacu au oarecare experiență. La 
început, în gospodăria lor s-au organizat 
brigăzi ai căror profil nu era iprea precis 
stabilit. Unele se numeau de cîmp și aveau 
în seamă și loturi de cereale și de furaje, al
tele se numeau zootehnice și se ocupau și de 
vaci și de oi și de porci. Doi-trei ani au 
fost suficie.nți pentru a le arăta oamenilor 
că acest sistem prezenta multe inconve
niente, că în cazul unei unități atît de dez
voltate cum ajunsese să fie a lor, se im
pune o mai mare specializare a brigăzilor, 
o mai conturată profilare a lor. Pe baza 
acestei constatări, colectiviștii au făcut un 
pas înainte și în loc de brigăzile „bune la 
toate" au alcătuit altele cu sarcini bine de
terminate. In vocabularul zilnic al oameni
lor au apărut termeni ca : brigadă furajeră, 
brigadă pomi-viticolă, brigadă pentru oi, 
etc. Firește, că acesta este numai un aspect 
al organizării muncii în colectiva de la 
Ceacu. La capitolul respectiv ar mai fi 
multe lucruri bune de spus despre alcătui
rea planurilor anuale de producție și a 
celor periodice de muncă, despre aplicarea 
normelor ca și despre evidenta muncii.

Mecanizarea și urmările ei

Buna organizare a muncii, rînduirea chib
zuită a fiecărui om la locul potrivit, înlătu
rarea anarhiei, au dus și duc printre altele 
la economisirea zilelor-muncă, ceea ce ri
dică valoarea acestora. Numai anul trecut, 
s-au economisit pe această cale nu mai pu
țin de 10.000 zile muncă. Organizarea 
muncii înseamnă mult. Dar ea nu înseamnă 
totul. Pentru ca ramurile de producție ale 
unei gospodării colective să devină renta
bile se mai cere și altceva. In ceea ce pri
vește culturile de cîmp, se mai cere bună
oară ca muncile agricole să se execute la 
un înalt nivel agrotehnic. O mulțime de 
fapte ne arată că și această cerință a fost 
îndeplinită de către colectiviștii din Ceacu. 
Cu ajutorul statului, ei au mecanizat o mare 
parte a lucCrOor, Aratul, semănatul cultu
rilor de toamnă, curățarea semințelor și alte 
lucrări se fac în întregime cu mașina. Tot 
cu mașina, dar deocamdată în proporții care

ic

Din viața nouă a patriei

AURUL ALB
multe lucruri interesante. Fără aceste expli-, 
oații e foarte greu să înțelegi ceva, privind 
colosul mașinilor blindate în tunici de fier.

— La aceste mașini nu umblă nimeni a- 
tîta vreme cît sînt în funcție. Ele merg sin
gure, automat, conduse din camera de co
mandă. In caz de avarii, mă lămurește în 
continuare inginerul, există dispozitive de 
protecție cu declanșări automate care sem
nalizează atît locul cît și felul avariei.

Creierul uzinei este camera de comandă, o 
sală mare în care un sistem de aparate fac 
legătura între producția și distribuția curen
tului. De aci se dirijează atît volumul pro 
ducției de curent, în raport cu cerințele de 
consum, cit și munca sectoarelor de inter
venție, întreținere, etc.

Mă bucur să cunosc pe cel mai tînăr șef 
de tură, Ion lordănescu și pe secundul lui, 
Marcel Crăsnaru. Instalat în fața unei mese 
pe care abundă diferite feluri de telefoane, 
începînd cu centrala interioară și pînă la pos
turile automate de legătură directă cu 
diferite orașe ale țării, șeful d>e tură în ca
mera de comandă primește și execută co
menzile de curent electric

Diverse becuri, se aprind roșu sau verde 
ca niște ochi magici, chemînd șeful de tură 
să descifreze semnalizarea luminoasă a dife
ritelor sectoare ale uzinei. Secundul își ;m- 
parte atenția, jumătate din timp în instalații 
— adică hala mașinilor, stația de transfor
matoare, etc. iar în cealaltă jumălate a ce
lor 8 ore de tură cu întocmirea rapoartelor.

Colonia din munți

Castelul de piatră care adăpostește uzina, 
pare o mică bijuterie dreptunghiulară, domi
nată de imensele înălțimi ale Bucegilor 
care se închid ca un cerc în jurul ei

întocmai ca în basme, se pare că zeul pă
durilor a închis în inima sa acest palat, ale 
cărei șapte perechi de uși ferecate pot fi 
deschise numai de mina curajoasă a lui 

merg doar pînă la 50 la sută, se execută și 
munci cum ar fi seceratul și prășitul. O 
mulțime de metode agrotehnice noi sînt a- 
plicale pe o scară întinsă. Semănatul pă- 
ioaselor in cruce, semănatul unor prășitoare 
în cuiburi așezate în pătrat, prașileie re
petate, ciupitul și cirnltul bumbacului, ingră- 
șarea terenului cu materii chimice — iată 
numai cîteva din aceste metode.

„Dacă nu te sgîrcești cu pământul, nici 
el nu se sgîrcește cu line", spun agricul
torii cu experiență. Acest adevăr se confirmă 
la Ceacu an de an toi mai mull. A devenii 
un lucru obișnuit să-i auzi pe co.ecijviș.ii 
de aici că au scos la hectar cîte 3.000 kg. 
porumb, 2.000 kg. griu, 2.500 kg. orz și că 
pe aceeași suprafață bumbacul și orezul au 
produs în medie cile 600 și respectiv 2.000 
kg.

Grija pentru vitele gospodăriei
S-a mai pomenit de fermele gospodăriei. 

Trebuie adăugat că oamenii au avut și au 
fată de ele o grijă deosebită. Aceasta grijă 
s-a văzut atunci cînd a fost vorba de rasa 
vitelor. S-au cumpărat numai animale de soi 
bun, cărora le priește clima din partea lo
cului. De pilda, toate oile sînt țigăi iar 
porcii de rasa „mangalița" și „marele alb". 
De soi, de soi, dar dacă nu-s hrănite și nu 
au adăposturi ca lumea, tot degeaba. Colec
tiviștii au ținut seama de aceste lucruri și 
pe măsură ce și-au dezvoltat fermele și-au 
creat o bază furajeră care însumează in 
momentul de fată nu mai puțin de 522 
hectare, și au ridicat construcțiile de tre
buință. Din fiecare fapt se poate vedea cît 
e de chibzuit cineva, și felul cum au înțeles 
colectiviștii din Ceacu să procedeze în pri
vința adăposturilor pentru vite dovedește din 
plin acest lucru. Ei nu s-au avintat din- 
tr-odată, cum fac alții, la clădiri costisi
toare. La început au ridicat grajduri mo
deste, nu prea arătoase, dar destul de trai
nice «i de igienice. Apoi, cînd gospodăria 
a prins cheag, au început să construiască 
și clădiri mai moderne, cum ar fi de pildă 
maternitatea pentru scroafe terminată anul 
trecut sau grajdul pentru vaci, început în 
acest an. Ca și în cazul culturilor de cîmp, 
munca pricepută a colectiviștilor n-a întir- 
ziat să-și arate roadele. Fermele dau acum 
anual produse și produși care aduc gospo
dăriei venituri din ce in ce mai mari.

Colectiviștii din Ceacu sînt gazde care-și 
cunosc îndatoririle. Oaspeții care deschid 
poarta gospodăriei lor, care le trec pragul, nu 
vor rămîne niciodată nemulțumiți de ei. 
Poate de aceea numărul vizitatorilor ce po
posesc în satul de pe malul Dunării, spo
rește mereu. Colectiviștii îi primesc pe toți 
cu bucurie și purtîndu-i prin gospodărie și 
pe cîmp, le arată tot ce au făurit cu mîinile și 
prin truda lor, le înfățișează viu prin inter
mediul graficelor, al cirezilor, al turmelor 
și al lanurilor cu semănături bogate, tot 
drumul pe care l-au străbătut. Vizitatorii — 
fie ei mai din apropiere sau mai din depăr
tare, — au ce vedea la Ceacu. Și nu numai 
ce vedea, ci și ce învăța.

ION PAVELESCU

Făt-Frumos care a reușit să străbată cale 
lungă pentru a ajunge aici. Făt-Frumos nu 
este altul decît poporul liber, stăpîn al muncii 
sale ca și al tainelor naturii.

Zeci dintre muncitorii de aci urcă în toate 
serile trepte de piatră, rînduite frumos, 
spre apartamentele confortabile ale coloniei 
Din nenumărate geamuri, luminile își re
varsă licăritul auriu. De departe, versantul 
dinspre Ialomița al muntelui pare un uriaș 
vapor care-și plimbă cabinele luminate un
deva în spațiul nemărginit al nopții. In reali
tate ceiIe 10 sau 12 case-blocuri, care cuprind 
aproape 20 de apartamente, sînt rînduite fie
care pe alt plan, săpat în peretele stîncos 
și sini străjuite fiecare de cite un crimpei de 
pădure.

Admiram, copleșită, măreața panoramă 
nocturnă, în care o mare de becuri electrice 
sfîșiau întunericul. Am poposit în casa lui 
Marcel Crăsnaru, electrician și secund in ca 
mera de comandă. Apartamentul lui se com
pune din două camere, bucătărie, baie și 
dependințe.

Harnică și pricepută. Elena Crăsnaru, gos
podină vrednică. încropește în grabă o masă 
gustoasă și îmbelșugată Aprovizionarea se 
face din comună, la 10 km. distanță cu aju. 
torul camioanelor sau de la magazinul co
operatist al coloniei. In plus, soții Crăsnaru 
și-au făcut în fața casei o mică grădină 
în care cultivă, în ciuda altitudinii de 
peste 1000 m, cartofi, roșii și alte legume.

Am întrebat dacă toate apartamentele dis
pun de același confort.

— Desigur, îmi răspunse gazda. Toate 
au telefon și difuzoare ale stației de ra
dioamplificare, întocmai ca aci.

Pentru a completa imaginea ooloniei din 
munți a hidrocentralei Moroeni, ar fi de a- 
dăugat doar existența unui minunat club do

Scrisoare către redacție 

Oficiu telefonic 
numai cu numele

Numeroși cetățeni din orașul Orăștie si'it 
nevoițt In anumite împrejurări să țecurgă. 
la serviciile oficiului, telefonic situat duarl 
in centrul orașului. Din păcate insă- in 
munca acestui oficiu există o serie de de
ficiențe care jac ca deservirea publicului să 
se facă în condițiuni cu totul nesatisfă- 
cătoare.

lată de pildă camera oficiului. O cameră 
mică. întunecoasă, absolut necorespunză- 
tocre. Aci se află instalat oficiul, dar tot 
in aceeași cameră se mai află șt un ghișeu 
postai in care se primesc pentru expediere 
scrisorile recomandate, telegramele și co
menzile pentru avizele telefonice. Tot aci se 
face si distribuirea ziarelor. In oficiu se 
află o cabină telefonică pe care dacă o e- 
xaminezi mai îndeaproape constați că este 
vorba de o gheretă de scindară, fără nici 
un fel de Căptușală. Dacă vei încerca"' sd 
vorbești cu cineva la telefon acest lucru v.i 
fi foarte greu din cauza vacarmului perma
nent care domnește in cameră. Numeroși 
cetă(eni așteaptă cu nerăbdare în fața 
unicei cabine telefonice să le vină rin- 
dul, dar de multe ori așteptarea tot du
rează și ceasuri întregi. Tovarășele opera
toare de la centrală obișnuiesc uneori în 
timpul serviciului să aibă convorbirile lor 
particulare și atunci oamenii nerăbdători se 
întreabă pe bună dreptate: ce fac oare 
acei care răspund de munca acestui oficiu ? 
Dacă ar fi existat un cît de mic interes din 
partea dirigintelui oficiului, tov. Samson 
Grecu, multe din lucrurile arătate aci s-ar 
fi putut remedia. Dar așa, Oficiul P.T.T.R. 
din orașul nostru care are un conaucător 
numai cu numele își duce munca la voia 
intîmplării. Organele Direcției regionale 
P.T.T.R. Hunedoara au datoria și trebuie 
să ia măsuri pentru ca lipsurile existente la 
oficiul telefonic din orașul nostru să fie re
mediate, pentru ca deservirea cetățenilor să 
poată avea loc în condițiunile cele mat bune.

ANDRONIC M1HA1LA 
Corespondent voluntar
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Pe urmele propunerilor 

făcute de cititori
Mulți dintre ciiitorii ziarului s-au adresat 

redacției prezeniînd în ser.sorite lor diferite 
sugestii, cu rugămintea de a le transmite fo
rurilor competente. O bună parte din aces
tea au fost publicate la rubrica „Cititorii 
propun". Răspunsurile primite dovedesc în 
marea lor majoritate că soluțiile propuse de 
ei au fost juste.

★
Ziarul a publicat propunerea cititorului 

Dumitru Durmac din orașul Iași care arăta 
greutățile întîmpinate de cetățenii care cir
culă cu trenul auto-motor m. 6052 pe distan
ța Iași-Pașcani. Fiind compus numai din 
două vagoane, se aglomera repede și mulți 
călători ce mergeau la servicii pe mila res
pectivă se vedeau în imposibilitate de a mai 
putea pleca. Cititorul sugera mărirea numă
rului de vagoane la acest tren.

Direcția regională a căilor ferate Iași a gă
sit justă propunerea și a dublat numărul 
vagoanelor.

★
Ca urmare a sugestiei făcută de cititorul 

Constantin Vălău, Ministerul Industriei 
Ușoare ne-a informat că fabricile de încăl
țăminte nu vor mai livra ghetele și bocancii 
fără capse ca pînă în prezent. In acest scop 
s-au luat măsurile corespunzătoare.

*
Din păcate, nu peste tot propunerile găsesc 

același interes pentru a fi traduse în viață. 
Astfel, deșj sfatul popular al raionului Fe
tești a găsit justă propunerea cititoarei Eli- 
sabeta Dumitrescu privind respectarea con
dițiilor igienice din piața orașului și ne-a 
comunicat că au fost luate măsuri, nu a fă
cut nimic. Și azi în piața orașului producă
torii își desfac mărfurile pe jos, din lipsa 
meselor, cu toate că răspunsul sfatului popu
lar raional arată că cel mai tîrziu pînă la 
data de 1 iulie 1955 piața va fi înzestrată 
cu mese suficiente.

Aceasta dovedește pe lîngă lipsa de grijă 
pentru desfacerea produselor în mod civili
zat și lipsa de răspundere cu care se anunță 
luarea unor măsuri care rămîn doar pe 
hîrtie.

tat cu o bogată bibliotecă, tenis 
de masă, șah și alte condiții 
de distracție.

Iată de ce nici unul dintre 
nu prea numeroșii muncitori ai 
uzinei automate Moroeni nu se 

plictisește în izolarea coloniei și nu se gîn- 
dește să părăsească micul lor rai luminos.

Liberă dar stăpînită
Lovind fără încetare paletele turbinelor, 

apa își continuă încă o bucată de timp dru
mul subteran pînă la descătușare. De abia 
la locul de sub cabina de intrare în uzină, 
se deschide gura de scurgere prin care apa 
se revarsă în șuvoi drept și cristalin din nou 
în vechea ei albie.

Paralel cu apa, deasupra muntelui se în
tinde cea de a doua albie — stîlpii și re
țeaua de fire — prin care se scurge fără 
întrerupere, zile și nopți, fluviul uriaș al 
curentului de înaltă tensiune, produs al 
hidrocentralei. Prin intermediul rețelei de 
sîrme, curentul electric ajunge în fabrici — 
unde pune in mișcare aparate și mașini — 
în S.M.T.-uri, in școli, institute și în case 
luminînd mințile și viața oamenilor.

Și toate aceste binefaceri ale științei și teh
nicii își au obîrșia în micul rîu ce curge ve
sel în albia pe care de-abia a regăsit-o.

Din nou liberă, Ialomița pornește în cursu-i 
repezit, spre alte zări. Ea acționează ga
terele fabricii de cherestea Moroeni, aprovi
zionează fabrica de ciment Fieni, ca și ter
mocentrala Doicești, scăldînd nesfirșitele 
ogoare pe care le întîlnește în drum. Pe pla
iurile Bărăganului, apele lalomiței își revar
să belșugul asupra întinselor lanuri de orez 
și pe alocuri depune rezerve de piatră și 
prundiș necesare construcției șoselelor...

Această înșirare nu e decît o mică parte 
din marile realizări Pe care le înlesnește Ialo. 
mița în cursul ei neastîmpărat

Aur alb, aur mult se adună în valurile 
spumegînde ale acestui rîu. Omul a știut să-1 
culeagă, să găzduiască și să dirijeze bogă
ția apelor. El va ști din ce în ce mai mult 
sa-și apropie în scop util toate forțele natu
rii și să pună trainică stăpînire pe ele.

PAULA GEBER
Corespondentul „Rominiei libere" 

In regiunea Ploești

RECENZIE

Galina Nikolaeva: 
„Povestea Nastei Kovșovau

Eroii cărților scriitoarei sovietice Galina 
Nikolaeva ..poartă cu ei acel suflu puternic 
de viață, careti aduce in fața citiioru'ui pe 
cît de simpli și de obișnuiți pe atît de e- 
moțicnanți și de umani.

înzestrați cu trăsături puternice de carac
ter, avînd nu o înfățișare ideală, ci fiziono
mia omului viu, ei pătrund direct în viață, 
hotărîți să-și urmeze calea fără ezitări.

O atare conduită, pătrunsă de o mare no
blețe sufletească, este proprie nu numai per
sonajelor din cunoscutul roman „Secerișul", 
ci și celor din recenta lucrare a Gaiinei 
Nikolaeva „Povestire despre directorul unui 
S.M.T. și despre agronomul șef", apărută în 
traducere romlnească sub titlul „Povestea 
Nastei Kovșova".

La apariția povestirei, presa sovietică su
blinia faptul că opera poartă pecetea talen
tului viguros al scriitoarei, că din punct de 
vedere artistic este deplin realizată și că 
deși este o lucrare de mică amploare, repre
zintă o contribuție substanțială în prezenta
rea eroului contemporan cu mijloacele artei 
celei mai autentice.

Povestirea Galinei Nikolaeva se adresea
ză tuturor iubitorilor de literatură, căci sur
prinde veridic un tablou minunat din viața 
societății socialisle. Dar valoarea povestirii 
nu constă numai in forța sa evocatoare, ci 
cu atît mai mult în faptul că apariția ei a 
însemnat o adîncă pătrundere în realitate, 
înfățișînd artistic evenimente de importan
ță imediată din viața societății socialiste.

Acțiunea povestirii se desfășoară undeva 
în stepa nemărginită, la S. M. T. Juravino. 
Aici, în mijlocul unor oameni simpli, vine să 
muncească Naslea Kovșova, „...o fată ca 
toate fetele : cu o mutrișoară drăguță, cu fa
la lată, cu cozile împletite la ceafă și lega
te la tîmple cu cîte o funduliță neagră". Sub 
această înfățișare modestă apare eroina care 
va contribui la schimbarea situației din 
S.M.T., dar mai ales la crearea unei vieți 
noi, interesante pentru muiți din cei de acolo.

Prin personalitatea ei puternică, de o sim
plitate cuceritoare, Naslea Kovșova — așa 
cum ne-o prezintă scriitoarea — intră în 
rîndul celor mai realizate și rnai interesante 
figuri femenine din literatura sovietică. In 
fizionomia morală a Nastei se concentrează 
gîndurile și aspirațiile omului sovietic trans
mise din generație în generație și întruchi
pate în eroi de talia sa. De aceea, surprins 
de dîrzenia caracterului ei, Alexei Ceali- 
kov — eroul prin gura căruia autoarea na
rează faptele — vorbind despre Nastea se 
întreabă : este ea „tocmai acea femeie rusă, 
acea fire rusească, despre care am citit și 
am auzit aiîtea ? Acea fire rusească, cute
zătoare și dezinteresată, credincioasă și 
statornică în sentimentele ei, îndemînatecă 
și neobosită în muncă, simplă și potolită în 
aparență, dar îndrăzneață și nobilă în 
fapte, și necruțătoare cu sine însăși ?“ în
trebările acestea capătă în cuprinsul poves
tirii un răspuns afirmativ și convingător.

Educată de comsomol, devotată pină la 
sacrificiu partidului, Nastea Kovșova, după 
ce-și termină studiile vine la locul ei de 
muncă animată de dorința fierbinte de a fi 
folositoare. Sufletul ei tînăr, nepotolit, este 
încălzit de ideea nobilă a muncii pentru 
popor.
, Dar Nastea Kovșova nu muncește la în- 

tîmplare. întreaga ei capacitate și putere 
este canalizată spre o muncă științifică, crea
toare. Ea nu poate suferi rutina și birocra
tismul. Și nu din principiu ; ci organic, nor
mal.

Scopul urmărit de Nastea este ce! indi
cat de partid : creșterea continuă a nivelului 
de trai al oamenilor prin ridicarea producti
vității muncii, prin aplicarea și folosirea 
completă a tehnicii celei mai avansate.

Viața Nastei este o permanentă căutare 
de căi concrete pentru făurirea unui trai 
îmbelșugat pentru colhoznici. Atunci cînd

> O T £
Cam așa se desfășoară 

discuțiile intre vînzători și 
cumpărători la magazinul de 
fierărie și electricitate ale 
cooperativei „23 August" din 
comuna Băilești, regiunea 
Craiova.

— Aveți conducte de lu
mină ?

— Avem, dar fără izola
toare și curbe.

— Dar dinamuri de bici
cletă ?

— Avem, dar fără faruri
— îmi puteți vinde o lan

ternă ?
— Da, dar fără baterie și 

becuri.
— Ați pus în vînzarg vio

rile ?
— Da, dar fără arcușe.

„F i 1 m e mute..."
Sînt mulți ani de cînd a 

dispărut de pe ecranele ci
nematografelor filmul mut. 
Filmul sonor i-a luat locul. 
Spectatorii participă in fața 
pinzei albe, într-o oră și 
jumătate, ori in două, la 
desfășurarea acțiunii, ajutați 
de dialogul personajelor fil
mului, ascultind muzica fil
mului. Cind se întîmplă ca 
măcar un minut sonorizarea 
să fie întreruptă, sala dă 
semnalul. Filmul lipsit de 
dialog și muzică, nu are far
mecul cuvenit. Inchipuiască- 
și oricine că ar trebui să stea 
pe scaun, intr-o sală de cine-

Mai mult interes 
pentru difuzarea manualelor

An de an, Editura de stat 
didactică și pedagogică a 
reușit să mărească tirajul 
manualelor școlare necesare 
școlilor elementare și medii. 
Anul acesta de pildă s-au 
editat 197 titluri de manuale 
și literatură metodică intr-un 
tiraj de aproape 8.000.000.

Cu toate acestea în mo
mentul de față multe școli 
n-au primit încă manualele 
respective, deși cursurile șco
lare au început. Difuzarea 
manualelor școlare se face 

„Fdrâ"
— Puteți să-mi vindeți un 

patefon ?
— Vă vindem dar vă sfă

tuim să cumpărați de un
deva ace.

— Cum vindeți bicicle
tele ?

— Fără valve și pompe.
Bine înțeles că in aceste 

condiții cumpărătorii se lasă 
păgubași și se întreabă 
de ce Uniunea raională u 
cooperativelor de consum 
din Bădești, care trebuie să 
se intereseze de aprovizio
narea unităților in subor
dine cu piesele necesare, 
nu-și duce la capăt îndato
ririle.

Dacă cineva ar pune în
trebarea :

matograf? urmărind cum e- 
roii filmelor: „Cazacii din 
Cuban". „In sat la noi" 
„Aleko", sau „Desfășurarea", 
de exemplu, dau din inimi, 
deschid gura pentru a ciuta 
sau ride, dar in sală ar ft 
totuși o liniște deplină. Ce-ar 
simți in timpul acela ? Si
tuația aceasta se petrece la 
cinematograful din comuna 
Ghidigeni, raionul Birlad 
Muncitorii fabricii de spirt 
ai gospodăriei agricole de 
stat, țăranii muncitori din 
cele patru sate sînt obligați 
să vadă de mai bine de două 
luni, filme mute. „Grija"

cu multă încetineală cu toate 
că timpul este înaintat. Este 
inexplicabil de ce cărți care 
au fost predate de Editura 
de stat didactică și pedago
gică Centrului de librării și 
difuzare a cărții la începutul 
lunii august sau mai înainte, 
au fost expediate cu întir- 
ziere centrelor regionale de 
librării. Acestor centre li 
s-au trimis manualele n'ra 
la • ' rșitul lunii uugust, 
un l> chiar în primele zile 
ale lunii septembrie.

conducerea S. M. T. cere schimbarea se
minței ca fiind necorespunzăloare penlru se
ni.mat, și înlocuirea ei cu alta, Nastea se o- 
pune. Obiecția ei esie întemeiată pe date 
științifice: în regiunea respectivă griul cu 
sămînța moale repartizai de către conduce
re nu putea să reziste climei schimbătoare. 
Era nevoie de grîu cu sămînța tare, grîu 
pe care colhozurile îl aveau, dar care la 
rîndu-i trebuia îmbunătățit. Avînd sprijinul 
oamenilor simpli din colhoz Nastea izbutește 
să condiționeze grîu! și să asigure as fel 
colhozurilor o cale sigură spre o producție 
sporită,

Dar nu totdeauna Nastea procedează cum 
trebuie. Neavlnd o bogată experiență de 
viață se orien.ează de multe ori njust și 
greșește. Insă și alunei ea știe cu. să cea
ră. sprijin, unde să se adreseze. Ea găsește 
o caldă înțelegere la partid. Povestea vieții 
Nastei Kovșova cuprinde atîta fa: mec și 
frumusețe îneît se întipărește puternic în 
mintea și sufletul cititei ului.

Dar Nastea Kovșova nu este singurul per
sonaj interesant, viu al cărții. Citind poves
tirea cunoaștem un alt caracter puternic, pe 
Alexei Ceaakov, directorul S.M.T. Alexei a 
venit la stațiune ca și Nastea după ce și-a 
te-minat școala. Neavînd însă aceeași hotă- 
rire și stăpînire de sine, Alexei renunță ușor 
la visurile lui înalte din timpul studiilor și 
cade repede pradă unei vieți comode, fără 
pasiuni, o viață de funcționar conștiincios, 
a cărui unică preocupare era ca S.M.T.-ul 
lui să meargă „mînă-n mină" cu cele ve
cina. Uitînd de oamenii din jurul său Ale
xei Ceaiikov își indeplinește munca cinstit, 
dar fără elan.

Dar atunci cînd Nastea vine la stațiune 
cursul monoton și searbăd al vieții de pînă 
atunci se curmă pentru a intra pe un făgaș 
nou, răscolitor și plin de evenimente. Alexei 
însă n-o înțelege pe Nastea și depune toa
te sforțările pentru a o îndepărta de la 
S.M.T. Juravino, de a o aduce pe drumul 
uscat al vieții lui. Schimbarea lui datorită 
Nastei este cu atît mai emoționantă cu cît 
Alexei care n.o înțeiegea la început, ajun
ge s-o înțeleagă și s-o iubească.

O cu totul altă poziție ocupă în carle Ar
kadi Farzanov. Reprezentând categoria ce. 
lor care vor să se ridice cu orice preț, Far. 
zanov atrage sub influența sa pe Aiexei și 
pe Fedca, reușind astfel cu ușurință să-și 
însușească gloria Nastei. Considerînd munca 
o obligație obosi.oare, Arkadi ține morțiș 
să apară în plin plan, pretinzind că este 
organizatorul tuturor inițiativelor.

Căutînd sensul real al povestirii, ne dăm 
seama că el se află în lupta necruțătoare 
ce se duce între cei care muncesc cu abne
gație pentru fericirea poporului și falșii lui 
apărători, aceia care, sub aparența oameni- 

. lor cinstiți, înșeală poporul. Antagonismul 
dintre Nastea Kovșova adevărată fiică a 
poporului sovietic și Arkadi Farzanov, omul 
care muncește de o copeică și își dă aere 
de o rublă, redat convingător de către scri
itoare, întruchipează permanenta luptă din
tre nou. și vechi.

■ Calitatea principală a povestirii constă toc. 
mai în redarea artistică a acestui fenomen. 
Povestirea cîștigă în valoare și prin faptul 
că rezolvă cu multă putere de convingere 
problema conducerii de către partid. Secreta
rul comitetului regional de partid este re
dat ca un om adevărat, iubit și stimat de 
oamenii pe care-i conduce.

Alegînd forma grea a povestirii directe, 
G. Nikolaeva oferă cititorilor o operă remar
cabilă, care reprezintă indiscutabil un eveni
ment important în literatura contemporană.

Considerăm bine venită inițiativa Editurii 
de Stat pentru Literatură și Artă, de a trans
pune în limba romînă această valoroasă po
vestire.

B. OCTAV

— Există Uniunea raio
nală a cooperativelor de 
consum la Băilești ?

Răspunsul ar fi:
— Da I Dar fără a condu

cere interesată de bunul 
mers al cooperativelor

întrebăm Uniunea regio
nală: cum se poate ca arti
colele muri să stea în raf
turi, fără să se poată virtue 
din cauză că nu s-au adus 
accesoriile și de ce condu
cerea Uniunii raionale iu 
ține seama de nevoile consu
matorilor ?

La această întrebare, 
n-am vrea să răminem 
„fără" răspuns după obi
ceiul instaurat la cooperati
va din Băileșii.

aceasta a arătat-o întreprin
derea cinematografică a re
giunii Birlad care nu a gă
sit vreme și nici un tehnici
an care să repare dispoziti
vul de sonorizare de la apa
ratul de proiecție. Ba. mai 
mult. De o bucată de vre
me nu se mai trimite la a- 
cest cinematograf nici un 
film: Adică „decît să vă su
purați că vă dăm filme 
mute, mai bine nu vă mai 
dăm deloc!...“

Despre această năstruș
nică soluție a întreprinderii 
cinematografice regionale 
are cunoștință sfatul popu
lar al regiunii Birlad ?

școlare
Făcîndu-se difuzarea ma

nualelor școlare. în acest 
ritm, n-ar fi exclus ca elevii 
să primească cărțile și prin 
luna ianuarie a anului viitor. 
Ministerul învățământului, 
Direcția Generală a edituri
lor și difuzării cărților din 
Minist rul Cult urii, precum 
și l unea Centrală a Coo
perativelor de Consum, tre
buie să ia de urgență toate 
măsurile pentru asigurarea 
tuturor școlilor cu manuale 
în timpul cel mai scurt.
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Colaborarea specialiștilor 
romîui în agricultură 

cu specialiști din alte țări
Numeroase delegații din U.R.S.S. și din 

tarile de democrație populară au vizitat 
anul acesta unitățile agricole socialiste și 
institutele noastre de cercetări agricole. A- 
ceste vizite s-au dovedit a fi rodnice.

Delegația de specialiști din agricultura 
U.R.S.S., care se află în prezent în țara 
noastră. împărtășește oamenilor muncii din 
agricultură experiența Uniunii Sovietice în 
cultura porumbului, recoltarea și însiloza- 
rea lui.

Cele două delegații sosite din R. P. 
Bulgaria au studiat dezvoltarea silviculturii 
și viticulturii la noi în țară și au cerut unele 
date tehnice privind rezolvarea altor pro
bleme.

In dorința de a îmbogăți experiența do- 
Jjîndită pînă acum și pentru a ajuta la răs- 
■Indirea și în alte țări a procedeelor care 
mu dat rezultate bune la noi. oameni de 
știință și specialiști din agricultura tării 
noastre au făcut mai multe vizite peste ho
tare. In R. P. Bulgaria și R. P. Ungară, 
delegațiile noastre au avut schimburi de ex
periențe. s-au interesat de dezvoltarea creș
terii animalelor, de felul cum se execută 
lucrările de îndiguiri și amenajarea terenu
rilor inundabile, de acțiunile pentru selecția 
și ameliorarea speciilor forestiere etc. Cola- 
borînd cu institutele de cercetări agripole 
din R. P. Bulgaria, Institutul de cercetări 
agronomice din București a trimis un spe
cialist în cultura porumbului să ăcoide aju
tor tehnic în selectionarea acestei culturi. O 
altă delegație din tara noastră acordă aju
tor tehnic pentru organizarea crescătoriilor 
de fazani în R. P. Albania.

Specialiști agricoli au vizitat de asemenea 
R. D. Germană, R. P. Polonă, R. Ceho
slovacă și alte țări. In prezent, 16 ingineri 
din agricultura (ării noastre se află în 
Uniunea Sovietică pentru specializarea în 
probleme cum sînt construcțiile agricole, me- 
tanizarea lucrărilor în zootehnie, mecaniza

ta lucrărilor în viticultură, folosirea îngră
șămintelor bacteriene și altele.

Agricultura tării noastre a fost de ase
menea reprezentată la Congresul internațio
nal pentru creșterea calului, Congresul in
ternațional din horticultura, la Congresul 
international al pedologilor, la Conferința 
internațională pentru protecția plantelor, 
precum și la conferințele organizate de or
ganismele specializate ale O.N.U. pe diferite 
probleme agricole. (Agerpres)

—o—
Sus ess ronînești ia concursul 

internațional al modei de la Berlin
La Berlin a avut loc la sfîrșitul lunii au

gust tradiționalul concurs internațional al 
modei, la care a participat și țara noastră 
alături de U.R.S.S., R. Cehoslovacă, R. D. 
Germană, R P. Polonă, R. P. Bulgaria, R.P. 
Ungară și R.P. Albania.

La acest concurs industria noastră textilă 
a prezentat 58 modele de confecții și trico
taje pentru bărbați, femei și copii. Prinire 
modelele de confecții și tricotaje prezentate 
au fost rochii de dimineață și pentru după 
amiază din țesături de bumbac, lînă, mătase 
și jerseu, rochii festive și de seară din mă
tase naturală, costume sport, îmbrăcăminte 
pentru lucru, pulovere, compleuri, precum 
și modele pentru copii. Fiecare model pre
zentat la concursul de la Berlin a fost în
soțit și de documentație tehnică.

Modelele de confecții, și tricotaje ale indus
triei noastre textile, prezentate la concursul 
international al modei de la Berlin au fost 
mult apreciate. S-au acordat 20 de medalii 
și 34 de diplome de categoria I. Cel mai 
mare punctaj al concursului l-a obținut rochia 
de seară din maramă, confecționată din ho 
rangic țesut de tărăncile din regiunea Pi
tești. (Agerpres)

Sîmbătă la Ploești 
începe întîinirea de atletism 
U. R. S. S. — R. P. R (juniori)
Atletismul romînesc și-a îmbogățit în a- 

cest an calendarul internațional cu o întîl* 
nire deosebit de interesantă. Este vorba de 
meciul dintre reprezentativele de juniori ale 
Uniunii Sovietice și R. P. R. care se va des
fășura sîmbătă și duminică la Ploești.

Atleții noștri conștienti de importanța a- 
cestei întîlniri s-au pregătit cu multă aten
ție în vederea acestei întreceri, mai cu sea
mă că valoarea tinerilor atleți sovietici este 
deosebit de ridicată. Pregătirile organiza
torice sînt în faza finală, astfel ca întîinirea 
de la Ploești să se poată desfășura în cele 
mai bune condițiuni.

Selecționatele de juniori și junioare ale 
Uniunii Sovietice sînt așteptate să sosească 
în cursul zilei de azi.

sportivi chinezi în țara noastră
La 14 septembrie a plecat cu avionul spre 

București o echipă de motocicliști din R. P. 
Chineză pentru a lua parte la un concurs 
internațional de motocros care va avea loc 
în luna octombrie. Din delegația sportivilor 
chinezi fac parte 19 motocicliști printre care 
3 femei, selecționați din diferite cluburi și 
asociații sportive ale R. P. Chineze.

Campionatele 
individuale de box ale R. P. R.

Finalele campionatelor individuale de box 
ale R.P.R. au continuat aseară pe stadionul 
Republicii cu desfășurarea celei de a 10-a 
reuniuni. Revelația programului a fosî tînă- 
rul boxer St. Văcaru (Voința) care a reușit 
să-1 învingă la puncte pe maestrul sportului 
O. Bostiog (Dinamo) unul din pretendenții 
la titlul categoriei pană.

Iată celelalte rezultate tehnice înregistrate: 
cat. muscă: St Dumitrache (Dinamo) în
vinge la puncte pe V. Csmortany (Dinamo); 
Toma Ilie (C.C.A.) dispune la puncte de 

)V. Vintilă (Locomotiva); cat. cocoș: N. 
Mîmdreanu (C.C.A.) învinge la puncte pe 
G. Sverginschi (Constructorul) ; Toma Con
stantin (Dinamo) învinge la puncte pe S. 
Tudorache (Flacăra) ; cat. semiușoară : M. 
Trancă (Dinamo) învinge prin Ko pe P- 
Ruptureanu (Tg. Mureș) ; L. Romano (FI 
Roșie) dispune la puncte de S. Bogoi (Di
namo); cat. ușoară: Gh. Tomescu (Locomo
tiva) dispune la puncte de C. Kiss (Dina
mo) : C. Dumitrescu învinge prin Ko pe F 
Bucsav (Timișoara); cat. semimijlocie: M. 
Stoian (Știința) dispune la puncte de Cri- 
stea Nicolae (Oradea)

Astă, seară de la ora 19,30 are loc o nouă 
reuniune. (Agerpres)

Conferința de presă cu delegația economică 
din Japonia care ne-a vizitat țara

Marți după amiază, Camera de Comerț a 
R.P.R. a organizat o conferință de presă cu 
membrii delegației comerciale de oameni de 
afaceri japonezi care ne-au vizitat țara.

Cu acest prilej Minoru Tanabe, conducă
torul delegației a declarat printre aite.e:

„Delegația noastră comercială, care cu
prinde reprezentanți a diferite societăți co
merciale japoneze, a sosit la București la 
6 septembrie. înainte de a sosi în Romînia, 
am vizita; R.P. Polonă, R.D. Germană, R. 
Cehoslovacă și R.P. Ungară, unde am sta
bilit legături directe cu organizațiile de co
merț exterior din aceste țări, în vederea 
stabilirii unor relații comerciale.

Acesta a fost și scopul principal al vizitei 
noastre la București. De la început, trebuie 
să spunem că tratativele purtate aici s-au 
desfășurat pe baza principiului încrederii și 
asigurării de avantaje reciproce, ceea ce a 
făcut ca ele să ducă Ia rezultate satisfăcă
toare.

In privința relațiilor comerciale dintre 
țările noastre, cercurile de afaceri japoneze 
sînt interesate să importe din Romînia pro
duse petrolifere, mașini agricole, materiale 
electrotehnice, produse ale industriei lemnu
lui și articole de artizanat, urmînd ca noi 
să exoortăm în Romînia produse metalur
gice și în mod deosebit produse textile.

Trebuie să spunem aici că legăturile co
merciale cu Un'unea Sovietică și țările de 
democrație populară se bucură de sprijinul 
cercurilor industriale și a opiniei publice 
din Japonia. Anumite cercuri comerciale 
însă sînt rezervate și nu vor să fie ele a- 
celea care să facă primul pas în această 
privință. Noi credem însă că există mari po
sibilități și perspective pentru dezvoltarea 
legăturilor comerciale între țările noastre.

Vrem să ne exprimăm cu acest prilej și 
cîteva impresii în legătură cu vizita noastră 
în tara dvs. înaintea Bucureștiului noi am 
vizitat patru mari orașe. Am văzut cum 
Varșovia și Berlinul se ridică din ruine. 
La Praga și Budapesta am simțit pulsînd 
viața înfloritoare a unor popoare libere. La 
București și în alte orașe ale Rcmîniei am 
putut vedea cum harnicul popor romîn își 
transformă țara sa dintr-o țară agrară îna
poiată într-o țară industrială în plin avînt 
economic. Am vizitat Filatura Romînească 
de Bumbac, unde am văzut cum filatoarele

Lucrări tipărite în țara noastră pentru cititorii 
de peste hotare

Pentru cititorii de peste hotare, în țara 
noastră se traduc și tipăresc în diverse limbi 
lucrări, din patrimoniul literaturii noastre 
clasice, opere ale scriitorilor noștri de astăzi, 
albume de artă, reviste. In •acest an se ti
păresc 180 de titluri într-un tiraj de 1.266.100 
de exemplare.

Din literatura noastră clasică și contem- 
norană au fost editate volume și plachete. In 
limba germană s-a tipărit un volum de 
„Poezii populare romînești", traduse de poe
tul A. Mairgul Sperber. Tot în limba ger
mană s-au tradus cele mai reprezentative 
poezii ale marelui riostru poet M. Eminescu, 
care au fost adunate într-un volum prefațat 
de maestrul M. Sadoveanu. Din literatura 
noastră clasică, vor mai apare în cursul a- 
cestui an „Opere alese" de Creangă în lim
ba franceză și „Nuvele alese" de Slavici, in 
limbile franceză, germană și engleză. Ro
manul „Baltagul", de M. Sadoveanu, va a; 
pare în. engleză și franceză, iar cartea lui 
Geo Bogza, „Anii împotrivirii" va fi tradusă, 
pînă la sfîrșitul acestui an, în limbile fran
ceză.și germană. Din literatura noastră con
temporană au apărut în limbile rusă și ger
mană „Nepoții gornistului" de Cezar~ Pe 
trescu și M. Novicov, în limba franceză „In
terogatoriul" de Al. Jar, în limbile france
ză, engleză și germană „Desfășurarea" de 
M Preda, în limbile franceză și germană ro
manul „Cu ghiarele și cu dinții" al scriito
rului de limba maghiară G. Kovacs, în fran-

★ * ★

SPORT
Campionatele europene de tir

La poligonul Tunari au continuat miercuri 
întrecerile din cadrul campionatelor euro
pene de tir. Din nou trăgătorii sovietici au 
demonstrat o înaltă pregătire cucerind 3 
titluri de campioni europeni, în timp ce per
formanțele obținute constituie noi recorduri 
mondiale. De subliniat că într-o singură zi 
au fost stabilite 4 noi recorduri mondiale.

O luptă deosebit de dî-rză s-a dat în 
proba de armă liberă calibru redus — pozi
ția în picioare, la care au luat parte 83 de 
concurenti. Titlul de campion al Europei a 
fost acordat lui Itkis (U.R.S.S.) care a rea
lizat 384 puncte cu 19 „muște" fată de 
384 puncte și 10 „muște" cît a obținut 
Jensen (Danemarca). Performanta trăgăto
rului sovietic Itkis constituie un nou record 
mondial. Vechiul record era de 382 puncte 
și aparținea norvegianului E. Kongshang 
din anui 1952. Pe locurile următoare s-au 
clasat Muller (Elveția) — 382 puncte, Bo
risov (U.R.S.S.) — 382 puncte, Wogt (El
veția) 382 puncte, Herșcovici (R.P.R.) 379 
puncte.

Pe echip.e, titlul de campioană a Europei 
la această probă a fost cucerit de reprezen
Importante hotărîri luate de Congresul Uniunii internaționale de tir

Miercuri a luat sfîrșit Congresul U- 
niunii internaționale de tir (U.I.T.j care ș-a 
ținut la București cu prilejul primei ediții 
a campionatelor europene de tir.

Congresul a luat din nou în discuție pro
punerea delegatului romîn cu privire la o- 
molpgarea , ca, recorduri mondiale a perfor- 

1 manțelor obținute și la alte mari competiții, 
în afara campionatelor mondjale. Delegații 
au aprobat în unanimitate această propune 
re, astfel că de acum înainte vor fi recunos
cute ca noi recorduri ale lumii performanțele 
realizate cu prilejul Jocurilor Olimpice, și re
gionale (Jocurile panamericane, campionate
le europene, etc.). Omologarea se va face cu 
avizul delegaților tehnici ai U.I.T. care vor 
asista la aceste competiții. Această hotărîre 
intră în vigoare începînd cu actualele campi
onate europene de la București, astfel că 
performanțele stabilite aici vor fi omologate 
ca noi recorduri

• Intre 22 și 25 septembrie se va desfă
șura la București în sala sporturilor din 
parcul sportiv Dinamo întîinirea internațio
nală de scrimă dintre echipele R. P. R. și 
Austriei. Sportivii celor două țări se vor în
trece în probe de floretă, spadă și sabie.

S In runda a 17-a a turneului interzo
nal de șah de la Gotteborg s-atr terminat 
numai două partide. După 5 ore de joc, pe 
foile de arbitraj a fost înregistrat rezultatul 
de rdmiză în partidele Filip-Keres și Fude- 

produc fire de o înaltă calitate, am vizitat 
expoziții și muzee unde am rămas impre
sionați de felul in care poporul romîn își 
iubește și se mîndrește cu operele sale de 
artă, am călătorit prin frumoasa Vale a 
Prahovei, unde, în vile confortabile, munci
tori simpli își petrec concediile de odihnă, 
am trecut prin Orașul Stalin unde am văzut 
sute de noi locuințe muncitorești. Palatul 
Pionierilor din București ne-a oglindit grija 
deosebită ce se acordă copiilor în țara dvs. 
In ceea ce mă privește personal, ca pro
testant am văzut cu bucurie că* la dvs. exis
tă numeroase biserici frumoase și ca liber
tatea cultului este asigurată.

Noi. japonezii, n-am știut aproape nimic 
pînă acum despre Republica Populară Rumi
na. Dar, după o săptamînă de ședere aici «m 
simțit adevărul despre tara dvs. Noi vom 
povesti acestea în Japonia.

Plecînd azi din București, vreau să mul
țumesc încă odată și să spun la revedere 
tuturor acelora cu care ne-am întîlnit în 
timpul vizitei noastre. Locuitori ai Bucureș- 
tiului, care iubiți pacea și care trăiți într-un 
oraș înverzit, Ia revedere".

★
Marți seara, a părăsit Capitala delegația 

comercială de oameni de afaceri japonezi, 
care ne-a vizitat (ara.

Din delegație au făcut parte domnii Mi
noru Tanabe, conducătorul delegației, Keita 
Hijikata, director la Dokuritsu Eiga Co. 
Ltd.. Kyuzaemon Matsuhashi, consilier la 
Hauka Co. Ltd., Shczo Fujii, președintele 
lui Fujii Daimaru Department, Akira Suna- 
bori. de la Keimei Koeki Co. Ltd. și Isao 
Okada, de la Gloire Trading Co. Ltd.

In timpul cît au stat în tară, oamenii de 
afaceri japonezi au dus tratative cu reprezen
tanți ăi Camerei de Comerț a R.P.R. și cu 
reprezentanți ai principalelor întreprinderi 
de comerț exterior din țară. Oaspeții au vi 
zitat de asemenea mai multe întreprinderi 
din Capitală și provincie, instituții cultu 
rale, stațiuni de odihnă etc. și au făcut i. 
vizită la Institutul Romîn pentru Relațiile- 
Culturale cu Străinătatea.

La plecare, în Gara de Nord, oaspeții a.t 
fost însoțiți de reprezentanți ai Camerei de 
Comerț a R.P.R. și ai unor întreprinderi ac 
comerț exterior. (Agerpres) 

ceză și engleză povestirea „Ana Nucului" de 
Remus Luca. S-a mai tradus în germană, 
franceză și engleză un volum de nuvele sem
nate de Camil Petrescu, Geo Bogza, Petru 
Dumitriu, Siito Andras, Al. Dubiu Zamfi- 
rescu și Adrian Cernescu. Anul viitor va a- 
pare și al doilea volum al culegerii.

De asemenea, sînt în curs de traducere 
cărți pentru tineret și copii: „Somnoroase 
păsărele" de M. Eminescu și „Piuici și frații 
săi m«ci“ de A. Țoma, care vor apare in 
limbile franceză și engleză.

Arta noastră este prezentată peste hotare 
prin intermediul albumelor editate în condiții 
grafice deosebite. După prezentarea operei 
pictorului Theodor Aman, anul acesta va a- 
pare un album ilustrînd opera unui alt cla
sic al picturii noastre. Nicolac Grigorescu.

De curînd, a fost tipărit un album de artă 
populară cu texte în limbile rusă, franceză, 
germană și engleză, redactat de colectivul 
științific al Muzeului de artă populară al 
R.P.R. „

Au mai apărut plachete care prezintă di
ferite aspecte din viața și activitatea ce se 
desfășoară pe cuprinsul patriei.

In limba franceză se tipărește bilunarul 
„Rou-manie Nouvelle", iar în limbile fran
ceză, germană și engleză „Revista romînă", 
„Arta în R.P.R." și „Romînia de azi". In 
limba rusă apar „Romînia populară" și 
„Arta în R.P.R.". (Agerpres) 

tativa U.R.S.S., al cărei rezultat de 1896 
puncte este superior cu 23 de puncte recor
dului mondial deținut de echipa Elveției din 
anul 1952.

După terminarea probelor la cele trei po
ziții, cel m'ai bun rezultat și titlul de cam- 
pion al Europei a fost obținut de trăgătorul 
danez O. Jensen — 1176 puncte. Această 
performanță constituie un nou record mon
dial și este superioară cu 2 puncte recordu
lui deținut de Bogdanov (U.R.S.S.). Locul 
doi a fost ocupat de M. Itkis (U.R.S.S.) cu 
1174 puncte.

Titlul european pe echipe a revenit repre
zentativei Uniunii Sovietice care totalizînd 
5848 puncte a realizat o performanță supe
rioară cu 46 de puncte recordului mondial. 
Pe locul doi s-a clasat echipa Suediei cu 
5817 puncte iar pe locul trei Elveția cu 
5809 puncte.

Astăzi, în cea de a cincea zi a campiona
telor se dispută întrecerile la probele de 
pistol liber, cerb alergător și armă liberă 
combinată (meci englez). (Agerpres)

Pînă acum au fost stabilite următoarele 
noi recorduri mondiale: armă militară 60 
focuri : E. Schmidt (Elveția) 531 puncte (v. 
rec. 530), echipe : U.R.S.S. — 2633 puncte 
(v. rec. 2607) ; .pistol viteză siluete: E. Cer- 
kasov (U.RS.S.), V. Sorokin (U.R.S.S.), V. 
Nasenov (U.R.S.S.) 587 puncte (v. rec. 584). 
echipe: U.R.S.S. 2339 puncte (v. rec. 2317); 
armă liberă calibru redus — poziția culcat: 
echipe: U.R.S.S. — 1991 puncte (v. rec. 
1988); genunchi: echipe: U.R.S.S. — 1961 
puncte (v. rec. 1960); picioare: M. Itkis 
(U.R.S.S.) 384 puncte (v. rec. 382), echipe: 
U.R.S.S. — 1896 puncte (v, rec 1873) ; trei 
poziții : O. Jensen (Danemarca) 1176 puncte 
(v. rec. 1174), echi.pe: U.R.S.S. — 5848 punc
te (v. rec. 5802).

Comitetul de coordonare al U.I.T. a recu
noscut perfecta organizare a primei ediții a 
campionatelor europene de la București care 
pot fi dale drept model pentru organizarea 
viitoarelor campionate.

rer-Spasski. Celelalte 8 partide s-au între
rupt.

• In cadrul campionatelor de atletism ale 
R.S.F.S. Ruse, cunoscuta atletă sovietică 
Maria Itkina a obținut un strălucit succes. 
In proba de 400 m. plat ea a realizat timpul 
de 54’’5/10. performantă superioară cu 5 
zecimi de secundă recordului mondial deți
nut de atleta Ursula Jurevitz-Donath (R. D. 
Germană).

O nouă demonstrație 
a specialiștilor sovietici 
în domeniul agriculturii

IAȘI 14 (Agerpres). — La secția Dulceșți 
a gospodărie’ agricole de stat din Secueni, 
raionul Roman, a avut loc în cursul zilei de 
miercuri cea de a 5-a demonstrație practică 
privind recoltarea și însilozarea separată a 
știuleților și tulpinei de porumb, demonstra
ție făcută de specialiștii sovietici în dome
niul agriculturii, care se află în tara noastră.

Specialiștii sovietici au fost însoțiți de 
tov. Virgil Gligor, locțiitor al ministrului 
Agriculturii și Silviculturii, precum și de 
specialiști din Ministerul Agriculturii și Sil
viculturii și Institutul de cercetări zooteh
nice al R.P.R.

Panticipanții la demonstrație — muncitori 
din gospodării agricole de stat, colectiviști, 
ingineri agronomi, zootehniști și medici 
veterinari, profesori universitari, precum și 
activiști de partid și de stat din regiunile 
Iași, Bacău, Bîrlad și Suceava, au ascultat 
cu un deosebit interes referatele oamenilor 
de știință S. S. Praksin, A. A. Berezovski 
și N. S. Korobkin, cu privire la cultivarea 
porumbului în vederea însilozării separate, 
tehnologia însilozării furajelor și organiza
rea executării construcțiilor pentru însilo
zarea nutrețurilor în U.R.S.S. Eroul Muncii 
Socialiste, F. I. Dubkovejki, deputat în So
vietul Suprem al U.R.S.S., a vorbit despre 
munca sa ca președinte al colhozului milio
nar „Cuceririle lui Octombrie" din R.S.S. 
Ucraineană.

După referate, participanții la demonstra
ție s-au deplasat pe ogoarele însămînțate cu 
porumb ale gospodăriei de stat Secueni. Aici 
ei au văzut cum lucrează combinele sovie
tice la recoltarea porumbului verde pentru 
însilozat.

La această demonstrație, specialiștii sovie
tici au folosit și o cositoare mecanică, acțio
nată de tractor, care poate fi utilizată acolo 
unde nu există combină. Cositoarea meca
nică dă un randament mai redus, dar poate 
fi întrebuințată atît în gospodăriile agricole 
de stat și gospodăriile colective, Cît și în 
gospodăriile individuale.

Tehnica de însilozare a porumbului a fost 
arătată la bazinul de însilozare al gospodă
riei, unde se toacă atît știuletii, cît și tulpi- 
nele de porumb cu ajutorul tocătoarelor uni
versale sovietice.

Specialiștii sovietici au răspuns apoi la 
unele întrebări ale participanților. Luînd 
cuvîntul, numeroși colectiviști, ingineri și 
specialiști în zootehnie, bază furajeră, 
pășuni și fînațe, au mulțumit oaspeților pen
tru prețioasele îndrumări, angajîndu-se să 
aplice în practică cele învățate.

Bogată activitate muzicală 
în țară

Orchestrele filarmonice din întreaga 
tară se pregătesc în vederea apropiatei des
chideri a stagiunii 1955-1956. Repertoriul 
lor este bogat, cuprinzînd lucrări de frunte 
din patrimoniul muzicii clasice și contempo
rane. Un loc important îl ocupă muzica 
simfonică și de cameră romînească.

In prima parte a stagiunii, Filarmonica 
de stat „Banatui" din Timișoara va 
prezenta două concerte în care va in
terpreta printre altele Concertul pentru 
vioară și orchestră de Paganini, Simfonia 
1 de Brahms, Concertul pentru pian și or
chestră nr. 1 în mi bemol major de Liszt, 
Simfonia a Vl-a de Ceaikovski etc. La 
aceste concerte își vor da concursul Ion 
Voicu și Valentin Gheorghiu, artiști eme
riti ai R.P.R. După un turneu oficial ce va 
avea loc între 13 ootombrie și 2 noiembrie, 
Filarmonica din Timișoara își va relua con
certele în localitate.

In luna decembrie va fi organizat un fes
tival George Enescu în cadrul căruia vor 
fi interpretate Rapsodia a Il-a, Suita a Il-a, 
Simfonia I și preludiu la opera „Oedip".

Filarmonica de stat „Oltenia" din Craio
va își va deschide stagiunea în jurul lui 
18 septembrie. Repertoriul orchestrei cuprin
de Simfonia fantastică de Berlioz, fantezia 
pentru pian și orchestră, „Călătorul" de 
Schubert-Liszt, uvertura la opera „Tann- 
hăuser" de Wagner, Simfonia a V-a de 
Ceaikovski, Suita I și Rapsodia I de Enes
cu și altele.

Peste 50 de lucrări ale compozitorilor cla
sici și contemporani sînt incluse în progra
mele concertelor pe care le va prezenta or
chestra filarmonică de stat „Moldova" din 
Iași. Printre acestea sînt Simfonia a ITI-a 
„Eroica" de Beethoven, „Suita în la minor" 
de Bach, Concert' pentru harpă și orchestră 
de Glier, suita ; „Jocuri • bihorene" de C. 
Silvestri, Concertul pentru violoncel și 
orchestră de Dvorak.

Orchestrele filarmonice de stat din Tg. 
Mureș, Orașul Stalin, Sibiu, Botoșani, Foc
șani, Satu Mare, Oradea, Arad, orchestrele 
simfonice din Baia Mare și Ploești și-au al
cătuit de asemenea repertoriile pentru noua 
stagiune. Sînt înscrise printre altele lu
crări de Wagner, Mozart, Haydn, Rimski- 
Korsakov, Ceaikovski, Ravel, Rossini, Jo
hann Strauss, Glazunov, Skriabin, Prokofiev, 
Haciaturian, Smetana, Bartok, Vladigherov, 
Enescu, Sabin Drăgoi, Paul Constantinescu, 
C. Silvestri, L. Feldman și alții.

(Agerpres)

Informații
Miercuri seara a părăsit Capitala, îndrep- 

tîndu-se spre Geneva, o delegație a Crucii 
Roșii a R.P.R. care va participa la sesiu
nea Comitetului Executiv al Ligii Societă
ților de Cruce Roșie și la sesiunea Comite
tului Consultativ al Crucii Roșii a Tinere
tului, care vor avea loc la Geneva între 19 
septembrie și 1 octombrie.

Di.n delegație fac parte dr. Octavian Be
lea, prim vicepreședinte al Comitetului Cen
tral al Crucii Roșii a R.P.R., conducătorul 
delegației, Aura Mesaroș, vicepreședinte al 
Comitetului Central al Crucii Roșii a R.P.R 
și Petre Jeleanu, director al Direcției Tine
ret din Comitetul Central al Crucii Roșii a 
R.P.R

★
Miercuri 14 septembrie a vut loc în loca

lul Ambasadei R.P.F. Iugoslavia o reuniune 
cu ocazia vizitei în țara noastră a ziariști 
lor iugoslavi I. Simkovec și Z. Ivamovici.

La reuniune au participat Constanta Cră
ciun, ministrul Culturii, Sorin Toma. redac 
tor șef al ziarului Scînteia, Mihail Roșianu, 
președintele I.R.R.C.S., N. Cioroiu, locțiitor 
al ministrului Afacerilor Externe, V. Dumi
trescu, director general al Agenției Romine 
de Presă, „Agerpres", Dionisie Icmescu» di
rectorul Protocolului din Ministerul Afaceri
lor Externe, scriitori, oameni de artă, zia 
riști romîni și străini.

Au participat de asemenea N. Vujanovic, 
ambasadorul R.P.F. Iugoslavia și membri 
ai ambasadei.

Reuniunea s-a desfășurat într-o atmosferă 
cordială. (Agerpres)

Președintele Finlandei pleacă azi la Moscova
HELSINKI 14 (Agerpres). — TASS trans

mite : Ministerul Afacerilor Externe al Fin
landei a comunicat că la 15 septembrie, ora 
9,30, președintele republicii și persoanele 
care-1 însoțesc vor pleca la Moscova pe 
bordul a două avioane.

Președintele republicii va fi însoțif de 
Urho Kekkonen, primul ministru, Emil Skog, 
ministrul Apărării, R. Svento, fost ministru 
al Afacerilor Externe.

Răspunsurile date de ministrul Industriei Peștelui al Canadei
unui grup de ziariști sovietici

VLADIVOSTOK 14 (Agerpres). — TASS 
transmite: D-l James Sinclair, ministrul In
dustriei Peștelui al Canadei, care a sosit în 
U.R.S.S., a primit pe bordul unei nave fri- 
gorifere marine a industriei peștelui a 
U.R.S.S., un grup de ziariști din regiunea 
Primărie și a răspuns la întrebările lor.

întrebare: Ce puteți spune, domnule
ministru, despre posibilitatea unui schimb 
de experiență între pescarii din Canada și 
Uniunea Sovietică? Considerați că un ase
menea schimb ar fi util ?

Domnul Sinclair: M-am și înțeles des
pre aceasta cu domnul ministru Ișkov și 
cu directorul Babaian. Probabil că anul vii
tor va avea loc un asemenea schimb. Vom 
primi în Canada specialiști din Uniunea Șo- 
vietică și voim trimite în U.R.S.S. specialiști 
de ai noștri. Aceasta este o chestiune de 
foarte mare importanță. Cele două popoare 
ale noastre sînt popoare nordice. Vrem pace 
și prietenie între popoarele noastre. Cînd mă 
voi întoarce în Canada. îl voi ruga pe pri
mul ministru ca domnii Ișkov și Semenov 
să fie invitați în Canada pentru a ne face 
o vizită de răspuns.

întrebare: Ce lucruri interesante ați vă
zut în industria peștelui din Extremul 
Orient ?

Domnul Sinclair: Unul din cele mai in
teresante lucruri este vasul de cercetări 
științifice „Viteaz". Am admirat flota voas
tră de pescuit, modul de organizare a acti
vității științifice pentru studierea bogății
lor piscicole. Industria noastră a peștelui 
se deosebește întrucîiva, deoarece la noi se 
pescuiește aproape de țărm. încă un amă
nunt interesant: folosiți calcanul pentru 
prepararea conservelor. Voi lua cu mine pro
be din aceste conserve. Noi nu preparăm 
conserve din calcan, ci îl vindem numai 
congelat. Folosirea acestui pește pentru pre
pararea conservelor ne va deschide noi po
sibilități.

întrebare: Ați vizitat Institutul de cer
cetări științifice în domeniul pisciculturii și 
oceanografiei din Pacific. Ce puteți să ne 
spuneți despre dezvoltarea cercetărilor știin
țifice în domeniul pisciculturii și al' ocea
nografiei în U.R.S.S. ?

Domnul Sinclair: Am vizitat și institu
tele de cercetări de la Leningrad și Mosco

Jacques Duclos condamnă hotărîrea de dizolvare 
a Partidului Comunist Algerian

PARIS 14 (Agerpres). — După cum a- 
nunță agenția France Presse, Jacques Du
clos, președintele grupului parlamentar al 
Partidului Comunist Francez, a făcut o in
terpelare în Adunarea Națională în care a 
cerut să se explice „în ce condiții a . luat 
guvernul hotărîrea de a dizolva Partidul 
Comunist din Algeria". In interpelare se 
subliniază că prin această acțiune guvernul

Urna cu cenușa lui Kiuiți Tokuda 
a fost transportata din China în Japonia

PEKIN 14 (Agerpres). — CHINA NOUA 
transmite : In dimineața zilei de 13 septem
brie, la Palatul de cultură din Pekin a avut 
loc un miting de doliu închinat memoriei lui 
Kiuiți Tokuda, unul din întemeietorii Parti
dului Comunist din Japonia și fiu glorios al 
poporului japonez.

Liu Șao-ți, secretar al C.C. al Partidului 
Comunist Chinez și președinte al Comitetului 
permanent al Adunării reprezentanților popu
lari din întreaga Chină, care a luat cuvîntul 
la miting, a arătat că viața și actiyitatea lui 
Tokuda au fost consacrate luptei neclintite 
pentru independență și un viitor fericit al po
porului japonez, pentru pace în întrpag:y J,u- 
me. Moartea tovarășului Tokuda, a spus Lju 
Șao-ți, este o uriașa pierdere pentru poporul 
japonez. In persoana tovarășului Tokuda

Populația japoneză se opune lărgirii bazelor aeriene americane
TOKIO 14 (Agerpres). — După cum 

anunță postul de radio Tokio, în Japonia 
continuă lupta împotriva lărgirii bazei mi
litare de aviație americane de la Tațikawa, 
în apropiere de orașul Sunakawa.

La 13 septembrie urmau să înceapă lu
crările topografice, însă în regiunea bazei

„DAILY HERALD“ și „TIMES“ (Londra): Discriminări 
rasiale pe terenurile de sport din Uniunea Sud-Africană

Legile cu caracter reacționar existente pe 
teritoriul Uniunii Sud Africane creează o 
situație insuportabilă pentru populațiu de 
culoare care are de suferii nespus de mult 
de pe urma deșănțatei discriminări rasiale. 
Aproape că nu există domeniu al vieții asu
pra căruia să nu-și fi pus pecetea acest as
pect înjositor al politicii autorităților sud- 
africane. Silită să suporte discriminarea ra
sială în uzine și pe. plantații, în școli și bi
serici, populația sud-africană este victima 
aceleeași discriminări rasiale pînă și pe... 
terenurile de sport. In această privință sînt 
semnificative observațiile a doua binecunos
cute ziare londoneze ca „Daily Herald" și 
„Times", lată ce scrie de pildă ziarul ..Daily 
Herald":

„Se presupune că nu există prejudecăți 
în lumea sportului, deoarece oricine poate 
urmări manifestările sportive. Alta este 
însă situația la Bloemfontein (oraș din Uni
unea Sud Africană n.n.). Consiliul munici
pal a luat hotărîrea ca la meciul ce se va 
disputa cu echipa de rugby a Angliei să nu 
asiste nici un spectator de culoare.

A fost descoperită pentru această rușinoa 
să interzicere o scuză minunată: La meciu
rile anterioare, susțin unii, oamenii de cu
loare au aplaudat întotdeauna echipa oaspe 
ți lor.

Aceasta dovedește că locuitorii de culoare 
din Bloemfontein sînt mai sportivi decît cei 
albi. Dacă aplauzele lor la adresa vizitato
rilor au un substrat politic, cine e de vină?

Președintele va fi însoțit de asemenea, de 
secretarul de stat R. Seppalae, șeful can
celariei Ministerului Afacerilor Externe, ge- 
neralul-maior Grenvali, prim aghiotant al 
președintelui, și doctorul în medicină Aarne 
Koskimies, în calitate de medic personal al 
președintelui.

Alholu, secretar de secție, și atașatul Ber
man au fost însărcinați de Ministerul Afa
cerilor Externe de a pleca și ei la Moscova.

va. Am fost profund impresionat. M-a uimit 
uriașa atenție care se acordă lucrărilor de 
cercetări în domeniul pisciculturii. Acest lu
cru este mult mai important decît își închi
puie oamenii care, nu cunosc industria peș
telui. Ave{i muncitori, aveți multe vase, pu
teți avea și mai multe vase. Dar dacă nu 
va fi pește, nu veți avea nimic. Iată de ce 
este importantă munca științifică- Ea vă 
poate arăta cînd și unde poate fi găsit peș
tele.

întrebare: Ați venit din Kamciatka pe 
bordul acestei nave frigorifere marine. Ce 
impresie aveți despre vas ?

Domnul Sinclair: OI acesta este un 
vas splendid 1 La noi în Canada nu există 
asemenea vase, deoarece . lucrăm în apro
piere de țărm. In țara vopsțră se fac mari 
lucrări, se construiește o flotă de pescuit 
modernă — vasq mici pescărești pentru mare 
standard, trauiere standard, vase de transport 
etc. In foarte scurt timp Rusia va avea cea 
mai minunată flotă de pescuit din lume.

întrebare: Ce ați dori, domnule minis
tru, să transmiteți cetățenilor Uniunii So
vietice și, mai cu seamă, pescarilor din 
Orientul îndepărtat ?

Domnul Sinclair: In primul rîriid — cele 
mai bune urări în numele poporului cana
dian și împlinirea dorinței de a trăi în pace 
și prietenie. Intrucît este vorba de pescari, 
există o singură lozincă : „A pescui bine și 
a prinde mult pește".

Ministrul nostru al Afacerilor Externe va 
sosi în cursul .acestei luni în Uniunea So
vietică. Mă voi întîlni cu el la Ottawa timp 
de două zile înainte de plecarea sa la Mos
cova. Iar vara, sper că vom face un schimb 
de delegații parlamentare — delegația par
lamentară a Uniunii Sovietice va sosi în 
Canada, iar delegația noastră parlamentară 
va pleca în Uniunea. Sovietică, Cu cît prie
tenia este mai puternică, cu atît treburile 
merg mai bine. Cred că Geneva a fost un 
mare pas înainte.

Am fost profund Impresionat de tot ceea 
ce am văzut în Rusia. Sînt lucruri pe care, 
după cum mi se pare, le facem mai bine, 
dar există și lucruri ipe care voi le faceți 
mai bine. Aceasta a fost o călătorie minu
nată.

și-a dovedit încă odată „atitudinea negativă 
față de orice rezolvare a problemei algeriene 
pe calea tratativelor și tendința de a inten
sifica politica de violență pe care o promo
vează în Algeria în interesul colonialiștilor".

In interpelare se subliniază în continuare 
că o asemenea politică stîrnește indignarea 
populației Franței.

poporul chine? a pierdut un prieten sincer șî 
devotat.

La miting a . luat de asemenea cuvîntul 
Ioșio Siga, reprezentant al Comitetului Cen
tral al Partidului Comunist din Japonia. El 
a declarat ca Partidul Comunist din Japonia, 
într-o unitate de monolit, luptă pentru opera 
începută de tovarășul Țokudp.

După miting, urna cu cenușa defunctului a 
fost remisă lui losio Siga, membru în Comi

tetul Central al. Partidului Comunist din Ja
ponia, și lui ‘Țatu Tokuda, văduva lui Kiuiți 
Tokuda. Cortegiul funebru s-a îndreptat spre 

.aeroport. . .
Pe aeroport.» ^v.pt l?)c ceremonia finală de 

doliu. A fost ■ intonată „Internaționala", iar 
apoi avionul cu cenușa tovarășului Tokuda 
a decolat, întreptîndu-se spre Japonia.

s-au adunat aproximativ 3.000 de locuitori 
pentru a împiedica lucrările deși au fost 
aduși peste 1.500 de polițiști înarmați cu 
grenade lacrimogene.

In urma ciocnirilor dintre polițiști și lo
calnici au fost rănite aproximativ 20 de 
persoane.

Sînt vinovați albii care le refuză drepturile 
politice.

Sperăm ță echipa Angliei va refuza să 
joace la Bloemfontein.

Să Ie arătăm că în Anglia, spre deosebire 
de Uniunea Sud-Africană, mai există incă 
sportivi".

La rîndul său „Time’s" scrie:
„Guvernul sud-african se plînge adesea 

că politica naționalistă de segregație este 
înțeleasă greșit și că ideologia pe care se 
bazează aceasta este conformă cu menține
rea unor relații normale și pașnice între po
poare de culori diferite.

Hotărîrea Consiliului comunal din Bloem
fontein de a interzice participarea spectato
rilor negri sau de culoare la meciul de rugby 
dintre echipa Springboks și cea britanică nu 
este conformă cu această teorie. Nici tin 
sportiv nu o poate admite, ea însemnînd 
negarea spiritului sportiv. S-ar putea even
tual — nu fără o opoziție puternică — ho
tărî ca echipele să fie formate din oameni 
de o singură culoare. Dar a spune că tribu
nele vor fi profanate prin ptezența suporte
rilor echipei Springboks care formează ma
joritatea populației, este un lucru jignitor. 
Nu e de mirare că în Consiliul municipal 
din Bloemfontein atf, avut loc disensiuni in 
legătură cu aceasta. Cetățenii de sînge afri
can (urmașii burilor) au o tradiție mîndră... 
Nu putem să credem că cea mai mare parte 
dintre ei, deși credincioși ideii naționaliste, 
aprobă să se practice o segregare atît de 
meschină și insultătoare...".
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Conferința de presă a cancelarului Adenauer
MOSCOVA 14 (Agerpres). — TASS trans

mite :
La 14 septembrie, înainte de a părăsi 

Moscova, cancelarul federal al Republicii 
Federale Germane, dl. K. Adenauer, a orga
nizat o conferință de presă în cadrul căreia 
a făcut aprecieri asupra rezultatelor tra
tativelor dintre delegațiile guvernamentale 
ale U.R.S.S. și Republicii Federale Germane 
și a expus punctul de vedere al guvernului 
Republicii Federale Germane într-o serie de 
probleme discutate. La conferința de presă 
au fo-st de față dr. H. von Brentano, mi
nistrul Afacerilor Externe al Republicii Fe
derale Germane și alți membri ai delegației 
guvernamentale a Republicii Federale Ger
mane, precum și peste 100 de corespondenți 
ai preset străine și sovietice.

Adresîndu-se ziariștilor, cancelarul fede
ral K. Adenauer a spus că rezultatele tra
tativelor care au avut loc între 
guvernamentale ale U.R.S.S. și 
Federale Germane și-au găsit 
într-o serie de documente.

Expunînd cuprinsul scrisorilor 
între părți și care au fost deja date publici
tății, cancelarul Adenauer s-a ocupat de 
rezervele în legătură cu frontierele și sfera 
suveranității Republicii Federale Germane, 
asupra cărora el intenționează să insiste.

In continuare, cancelarul Adenauer a 
declarat că delegația guvernamentală a 

Plecarea din Moscova

delegațiile 
Republicii 
oglindirea

schimbate

Republicii Federale Germane a dorit de Ia 
bun început să evite ca tratativele cu privire 
la restabilirea unității Germaniei să se ducă 
pe două linii și anume, la Moscova și la 
Geneva.

Apoi cancelarul Adenauer a subliniat că în 
cursul tratativelor de la Moscova între gu
vernul sovietic și guvernul Republicii Fede
rale Germane nu s-au încheiat nici un fel de 
acorduri secrete și nu s-au stabilit nici un 
fel de condiții. In cursul tratativelor, a spus 
el, nu ni s-a propus să renunțăm la obliga
țiile noastre contractuale cu occidentul refe
ritoare la participarea la Uniunea Europei 
occidentale și N.A.T.O. In această privință 
nu s-a schimbat nimic și subliniez că nici nu 
ni s-a cerut așa ceva.

Cancelarul Adenauer a menționat în con
tinuare că prin stabilirea de relații diploma
tice între U.R.S.S. și R. F. Germană se va 
lichida starea care a constituit o cauză im
portantă a instabilității situației din Europa. 
El a declarat că această situație nu putea 
rămîne așa cum a fost pînă in prezent și că 
normalizarea relațiilor între Uniunea Sovie
tică și Republica Federală Germană este un 
factor de consolidare a păcii în Europa și în 
lumea întreagă.

Vorbind despre atmosfera tratativelor de 
la Moscova, cancelarul Adenauer a declarat 
că atunci cînd s-a făcut bilanțul războiului 
îngrozitor pe care Germania l-a dus împo
triva Uniunii Sovietice, s-au ivit, bineînțeles,

momente pătrunse de sentimente legate de 
amintirea trecutului.

Uneori au avut loc schimburi 
pătimașe și tari. Consider însă, a declarat 
K. Adenauer, că a fost mai bine să ne spu
nem tot ce ne-a stat pe inimă, decît să ne 
purtăm ca și cum nu s-ar fi întîmplat nimic 
în trecut.

După ce a amintit despre temerile ce-au 
existat înainte că tratativele se vor termina 
fără nici un rezultat, cancelarul Adenauer 
a spus : Totul s-a terminat însă altfel. Am 
ajuns la un rezultat care va contribui la 
întărirea păcii îl’ Europa și deci la întărirea 
păcii în întreaga lume.

Acest rezultat pune capăt situației în re
lațiile dintre U.R S.S. și Republica Federală 
Germană, situație care a luat naștere în 
tbnpul războiului și care trebuia neapărat 
lichidată.

Arătînd tn încheiere că zilele petrecute 
de delegația guvernamentală a R. F. G. Ia 
Moscova au fost zile de muncă încordată, 
canceteiul federal Adenauer a răspuns la în
trebările corespondenților.

Răspunzînd printre altele la întrebarea 
unui corespondent despre mersul tratative
lor de la Moscova, el a declarat că după 
ce. timp de cîteva zile, cele două părți au 
rămas pe poziții diferite într-o serie de pio- 
bleme, în cele din urmă ele au găsit posi
bilitatea de a ajunge la un acord.

de cuvinte

a delegației guvernamentale a R. F. Germane

Mersul tratativelor 
chino-americane de la Geneva

GENEVA 14 (Agerpres). — TASS trans
mite : La 14 septembrie a avut loc ședința 
ordinară a ambasadorilor Republicii Popu
lare Chineze și S.U.A.

După cum se anunță Intr-un comunicat 
dat publicității de delegația americană, în 
ședința din 14 septembrie ambasadorii au 
făcut schimb de informații în privința apli
cării acordului încheiat la 10 septembrie re
feritor la repatrierea de către cele două 
părți a persoanelor civile

In cercurile delegației chineze se subli
niază că ambasadorul Republicii Populare 
Chineze, Van Bin-nan a prezentat în ședin
ță propunerea de a se examina două proble
me legate de punctul al doilea de pe ordi
nea de zi a tratativelor și anume problema 
așa-zisului embargo asupra comerțului cu 
R.P. Chineză și problema pregătirii unei 
conferințe a R. P. Chineze și S.U.A. la un 
nivel înalt. In aceleași cercuri se specifică 
că partea americană n-a prezentat deocam
dată nici un fel de propuneri în această pri
vință.

Ședința următoare a ambasadorilor R.P. 
Chineze și S.U.A. va avea loc la 20 septem
brie.

Primul ministru al Birmaniei 
va vizita Uniunea Sovietică

In legătură cu apropiata sosire la Moscova 
a unei delegații guvernamentale 

a Republicii Democrate Germane
MOSCOVA 14 (Agerpres). — TASS trans

mite : Conform unei înțelegeri între guver
nul U.R.S.S. și guvernul R. D. Germane, la 
16 septembrie va sosi la Moscova o delega
ție guvernamentală a Republicii Democrate 
Germane, în frunte cu primul ministru al 
R. D. Germane, tovarășul Otto Grotewohl.

In timpul vizitei delegației guvernamen
tale a R. D. Germane la Moscova vor fi con
tinuate tratativele privind noi acțiuni în

scopul dezvoltării și fntăifirii relațiilor de 
prietenie dintre U.R.S.S. și R. D. Germană, 
precum și alte probleme care interesează 
cele două părți, tratative Începute între gu
vernele U.R.S.S. și R. D. Germane în peri
oada șederji la Berlin, în iulie a.c. a lui N. 
A. Bulganin, președintele Consăliului de Mi
niștri al U.R.S.S. și N. S. Hrtașciov, membru 
al Prezidiului Sovietului Suprem al U.R.S.S.

De’egația parlamentară franceză a sosit la Moscova

MOSCOVA 14 (Agerpres). — TASS trans
mite : La 14 septembrie cancelarul federal 
ai Republicii Federale Germane, dr. K. Ade
nauer a părăsit Moscova, plecînd spre pa
trie.

împreună cu dr. K. Adenauer au plecat 
membrii delegației guvernamentale a R. F. 
Germane: dr. H. von Brentano, ministrul 
Afacerilor Externe, dr W. Hallstein, se
cretar de stat Ia Ministerul Afacerilor Ex
terne, dr. H. Globke, secretar de stat al 
Cancelariei cancelarului federal, ambasado
rul G. Blanckenhorn, dr. W. Grewe, direc
tor de minister, dr. G. Reinhardt, conducă
torul secției de economie externă din Minis
terul Economiei, dr. H. von Scherpenberg, 
conducătorul secției de politică comercială 
dip Ministerul Afacerilor Externe, dr. H. 
von Triitzschler, conducătorul secției cultu
rale din Ministerul Afacerilor Externe, am
basadorul V. von Eckardt, dr. E. Mohr, 
trimis, șeful protocolului din Ministerul 
Afacerilor Externe, dr. von Walter, trimis, 
dr. U. Mueller, director de minister, dr. H. 
Koch, precum și K. Arnold, președintele co
misiei pentru Afaceri Externe a Bundesratu- 
lui, K. G. Kiesinger, președintele Comisiei 
pentru Afaceri Externe a Bundestagului și 
K. Schmid, vicepreședinte al acestei comisii, 
care au însoțit delegația.

Delegația guvernamentală a R.F.G. a fost

condusă de N. A. Bulganin, V. M. Molo
tov, M. G. Pervuhin, M. A. Suslov, I. G. 
Kabanov, ministrul Comerțului Exterior, T.
M. Zueva, ministrul Culturii al R.S.F.S.R., 
A. A. Gromiko și V. S. Semionov, locțiitori 
ai ministrului Afacerilor Externe al 
U.R.S.S., A. M. lasnov, președintele Comite
tului Executiv al Sovietului Moscova, L. F. 
llicev, membru în Colegiul Ministeru
lui Afacerilor Externe al U.R.S.S., S. G. La
pin, șeful secției a 3-a pentru Europa din

.Ministerul Afacerilor Externe al U.R.S.S., 
F. F. Molocikov, șeful protocolului din Mi
nisterul Afacerilor Externe al U.R.S.S., ge- 
neralul-maiior I. S. Kolesnikov, comandantul 
orașului Moscova, ziariști sovietici și străini.

Delegația, a fost* condusă de asemenea de 
decanul corpului diplomatic din Moscova, 
R. R. Sohlman, ambasadorul extraordinar și 
plenipotențiar al Suediei, și de ambasadorii 
extraordinari și plenipotențiari Ch. E. Boh
len (Statele Unite ale Americii), sir W. Hay- 
ter (Marea Britanie) și L. Joxe (Franța).

...Aerodromul Vnukovo era pavoazat cu 
steagurile de stat ale Republicii Federate 
Germane și Uniunii Sovietice Dr. K. Adena
uer a primit raportul prezentat de coman
dantul gărzii de onoare. S-au intonat imnu
rile de stat ale R. F. Germane și U.R.S.S.
N. A. Bulganin, președintele Consiliului de 
Miniștri al U.R.S.S., și cancelarul federal K.

Adenauer, au trecut în revistă garda de 
onoare. Adresîndu-se ostașilor sovietici, 
cancelarul K- Adenauer le-a spus în limba 
rusă : „La revedere !“.

Înainte de decolarea avionului, cancelarul 
dr. K. Adenauer a făcut la microfon urmă
toarea declarație :

„Ne înapoiem in patria noastră conșticnți 
de faptul că aci, la Moscova, am lucrat în 
comun in folosul păcii în lumea întreagă. 
Sînt convins că această muncă va aduce 
roade bune pentru cele două popoare ale 
noastre".

Conducătorii guvernului sovietic și cele
lalte persoane care au condus delegația gu
vernamentală a R. F. Germane și-au 
luat cu căldură rămas bun de la dr. K. A- 
denauer, de la membrii delegației guverna
mentale a R. F. Germane și de la persoanele 
care însoțesc delegația. Oaspeții au mulțumii 
pentru ospitalitatea care li s-a acordat 
Moscova.

La ora 10,15 avionul pe bordul căruia 
afla cancelarul K. Adenauer a decolat.

BERLIN 14 (Agerpres). —
După cum anunță postul de radio KOIn, 

în după amiaza zilei de 14 septembrie, au 
sosit la Bonn venind pe calea aerului 
Moscova, cancelarul R. F. Germane, K. 
denauer și persoanele care il însoțesc.

MOSCOVA 14 (Agerpres). — TASS trans
mite : La invitația guvernului Uniunii Re
publicilor Sovietice Socialiste, primul mi
nistru al Uniunii Birmane, U Nu, va sosi 
în Uniunea Republicilor Sovietice Socialiste 
în octombrie-noiembrie 1955 
curtoazie.

într-o vizită de
4

PARIS 14 (Agerpres). — TASS transmi
te: La 14 septembrie, la invitația Sovietu
lui Suprem al U.R.S.S., a plecat la Moscova 
cu un avion special delegația parlamentară 
franceză în frunte, cu Pierre Schneiter, pre
ședintele Adunării Naționale a Franței. Din 
delegație fac parte deputați ai Adunării Na
ționale și membri ai Consiliului Republicii. 
Pe aerodromul Orly delegația a fost condu
să de A. S. Anikin, însărcinat cu afaceri ad- 
interim al U.R.S.S. în Franța, și de repre
zentanții instituțiilor sovietice din Franța.

La 13 septembrie, la ambasada sovietică 
din Paris a avut loc o recepție cu prilejul 
plecării delegației parlamentare franceze în 
U.R.S.S. La recepție au participat membrii 
delegației în frunte cu Schneiter; Garet Se
cretam, Duclos, 'Depreux, Schnittlein, preșe
dinți ai grupărilor parlamentare; *
ministrul Agriculturii;_ Berthoin,

membri ai Consiliului Republicii; Ma 
Cachin, Francois Billoux, Paul Reym 
Pierre de Gaulle, Francis Gay, Barrachin ; 
Emile Roche, președintele Consiliului econo
mic al Franței, și alții.

Recepția s a desfășurat într-o atmosferă 
de prietenie.

la

se

d’n 
A

Primele ecouri internaționale după tratativele de la Moscova
Unanimitatea de păreri a presei 

vest-germane
BONN 14 (Agerpres). — Ziarele vest-ger

mane de miercuri dimineață publică, sub 
titluri mari, pe toată pagina întîia, știrile 
despre rezultatele tratativelor dintre dele
gațiile guvernamentale ale Uniunii Sovietice 
și Republicii Federale Germane.

Ziarul „Koelnische Rundschau", organul 
partidului creștin-democrat, scrie că re
zultatul tratativelor de la Moscova face ca 
pe viitor „drumul diplomatic între Bonn și 
Moscova să nu mai treacă prin Paris sau 
Washington", ci se va stabili prin relațiile 
directe între cele dosă state.

Ziarul „Mittag", care exprimă de obicei 
punctul de vedere al marii industrii din re
giunea Ruhr, subliniază tn editorialul 
succesul tratativelor dintre delegațiile 
vernamentale ale Uniunii Sovietice și 
publicii Federale Germane. „Nimeni nu
fi putut aștepta la mai mult in urma acestui 
prim contact — scrie ziarul. S-a realizat de 
pe acum un prim pas înainte.,.**.

său 
gu- 
Re- 
s ar

„Țelurile conferinței de la Moscova au 
fost atinse"

BERLIN 14 (Agerpres). — A.D.N. trans
mite : Presa berlineză de miercuri acordă 
un larg spațiu tratativelor de la Moscova 
dintre delegațiile guvernamentale ale Uniu
nii Sovietice și Republicii Federale Germa
ne. Sub titluri ca „Rezultatele pozitive ob
ținute la Moscova" sau „Țelurile conferin
ței de la Akoscova au fost atinse", ziarele 
relatează despre acordul la care s-a ajuns 
la 13 septembrie.

Intr-un comentariu asupra tratativelor de 
la Moscova, ziarul „Național Zeitung" scrie 
că politica coexistenței pașnice și a destin
derii Încordării în reia',iile internaționale a 
fost promovată nu numai de conferința de 
la Geneva ci și de tratativele de la Moscova 
dintre delegațiile guvernamentale ale Uniu- 

Sovietice și Republicii Federale Germa-nii
ne.

Agenția „France Presse** 
despre reacția favorabilă 

a cercurilor politice din Occident
LONDRA 14 (Agerpres). — După cum _ 

nunță agențiile de presă occidentale, cercu-
a-

rile politice din capitalele occidentale au pri
mit în mod favorabil știrea încheierii tra
tativelor sovieto-germane de la Moscova si 
despre acordul realizat în problema' stabili
rii relațiilor normale între Republica Fede
rală Germană și Uniunea Sovietică.

La Paris — transmite agenția France 
Presse — se consideră că rezultatele obți
nute în cadrul acestor tratative constituie un 
factor favorabil în ce privește reușita viitoa
rei conferințe a miniștrilor Afacerilor Exter
ne ai celor patru puteri care va începe la 
Geneva la sfîrșitul lunii octombrie.

Descriind reacția diferitelor cercuri politi
ce din Germania occidentală față de înche
ierea tratativelor sovieto-germane de la 
Moscova, agenția France Presse relatează 
că în ședințe ale comitetelor de conducere 
principalele partide studiază comunicatul fi
nal. „In cercurile partidului social-democrat— 
scrie corespondentul agenției France Presse 
— se consideră că încheierea tratativelor de 
la Moscova ridică o serie de probleme im
portante care vor trebui examinate cu aten
ție". O ședință a comitetului de conducere 
al partidului social-democrat și a grupului 
parlamentar al aceluiași partid a fost con
vocată pentru ziua de 15 septembrie.

Neliniștea poporului japonez
și valiza diplomatică cu fundul dublu

După tratativele care au avut loc la Was
hington intre secretarul Departamentului de 
star al S.U.A. — J. F. Dulles și ministrul 
de externe al Japoniei — Șighemițu, Japo
nia es.e in fierbere. Japonezii care n-au ui
tat dezastrele de la Hiroșima și Nagasaki, 
care soresc nu război in Asia, ci intensifi
carea schimburilor comerciale, milioane de 
japonezi de la pescari la negustori și de ia 
muncitori industriali la țărani, sint neliniș
tiți. Nici articolele publicate in ziare, nici 
discursurile oficiale oricît ar fi de abil tidu- 
i.e nu pot liniști pe oameni.

Cind ministrul de externe Șighemițu a 
plecat la Washington, Japonezii l-au auzit 
țeclarind că „nu există obstacole importan
te in calea unei injelegeri depline intre Ja
ponia și S.U.A." Nu e desigur pentru prima 
oara cind diplomații și oamenii simpli nu 
înțeleg prin aceleași cuvinte — aceleași lu
cruri. „Deplina injelegere" intre Japonia și 
S.U.A. are pentru poporul japonez contururi 
foarte concrete. Ea este legată de retragerea 
trupelor americane de pe teritoriul Japoniei, 
(pen.ru a căror întreținere Japonezii plătesc 
cu șapte piei), de posibilitatea pentru Japo
nia de a putea normaliza relațiile cu țările 
vc-cine — și în primul rind cu Uniunea So
vietică și R. P. Chineză, in sfîrșlt, de des
facerea Japoniei din interdicția de a face co
merț cu R. P. Chineză.

Au căpătat in cursul tratativelor de la 
Washington aceste cerințe o rezolvare po
trivită cu interesele vitale ale poporului ja
ponez? Trebuie arătat de ia început că ne- 
iridrăznind să ceară necondiționat plecarea 
trupelor americane din Japonia, guvernul 
Hatoyama — prin trimisul său Șighemițu — 
a încercat să convingă S.U.A. să-și retragă 
trupele măcar pe măsură ce Japonia iși va 
crea propria sa armată. Oprindu-se la San 
Francisco, in drum spre Washington, minis
trul de externe japonez a declarat: „Deși nu 
există resentimente oficiale (precizare nu 
lipsită de tile 1 — sublinierea noastră) față 
de trupele americane de ocupație din Japo
nia, guvernul Japonez așteaptă ziua cind a- 
cestea se vor retrage**. Speriat Insă proba
bil dc propria-i voce, ministrul de externe a 
adăugat: „Retragerea trupelor este necesară 
din punct de vedere teoretic (?) pentru ca 
japonezii să-și realizeze independența com
pletă. Dar nu sintem incă pregătiți să cerem 
aceasta. Acest lucru se va produce după mai 
mulți ani**.

După aceasta e in adevăr greu să mai gă-

sești o deosebire între punctele de vedere ale 
guvernului japonez și ale celui american. Nu 
mal poate mira deci pe nimeni că americanii 
au lansat încă înainte de tratative ideea „că 
nu este sigur dacă guvernul Hatoyama va 
spori destui de rapid forțele japoneze1* (după 
cum relatează Steward Hensley, comenta.or 
ai agenției „United Press"). In cursul trata
tivelor, lucrurile s-au desfășurat in așa Iei 
incit, întrebat de un corespondent de presă 
cînd iși vor retrage S.U.A. trupele din Japo
nia, Șighemițu a fost nevoit să declare strîm- 
torat că „această chestiune va fi examinată 
in viitor*1. Iar faptul că ministrul de externe 
al Japoniei a declarat în același timp că con
vorbirile au contribuit mult la strîngerea re- 
lajiilor dintre Japonia și S.U.A., demonstrea
ză încă odată că unii dipiomați folosesc lim
ba pentru a-și ascunde gindurJe...

Dar poale că Șighemițu a fost nevoit să 
cedeze într-o parte ca să ciștige în cealaltă, 
în problema posibilității de a face comerț cu 
China, de pildă. Dezamăgire 1 Agenția Uni
ted Press transmite că in afara celor publi
cate in comunicatul de la sfîrșitul conferin
ței : „S.U.A. au explicat Japoniei că, după 
părerea lor, nu este momentul propice pentru 
intensificarea schimburilor comerciale cu 
China comunistă...** Ministrul de externe al 
Japoniei — care chiar intr-o pauză a trata
tivelor a recunoscut în discursul ținut ia 
„Clubul național al presei** din Washington, 
că in Japonia există o „presiune populară" 
pentru dezvoltarea relațiilor comerciale cu 
China continentală — s-a văzut pus desigur 
intr-o lumină prea puțin plăcută 1

Ținind seama de aceste lucruri putem tra
ge concluzia că Șighemițu a fost primit la 
Washington nu atît pentru tratative, cit mai 
ales pentru... ordine. Căci chiar dacă comu
nicatul final al tratativelor cuprinde niște 
fraze generale despre unele viitoare consul
tări privind retragerea progresivă a forțelor 
terestre americane pe măsura creșterii pute
rii armate a Japoniei, același comunicat pre
cizează că aceste consultări vor ține seama 
de „situația din Asia1*.

O mare vîlvă au făcut după încheierea 
tratativelor unele declarații ala oficial’tăților 
americane. S-a arătat astfel limpede că dacă 
Japonia va fi lăsată să-și mărească propriile 
efective militare, aceasta va fi nu atît pen
tru că S.U.A. ar avea intenția să-și retragă 
trupele din Japonia, ci pentru cu totul alte 
motive. S-a preconizat în acest fel că in 
timp ce trupele americane ar continua să o-

cupe Japonia, trupele japoneze ar putea fi 
trimise peste hotarele țării in cadrul unui 
aranjament de „securitate** in Asia. Grăbit, 
Ș'ghemițu a declarat chiar că sint in curs 
de examinare pentru aceasta diverse amen
damente la constituția japoneză. Furtuna pe 
care a dezlănțuit-o insă această știre, l-a 
pus din nou pe ministrul de externe in'.r-o 
situație neplăcută. El a fost nevoit, odată 
întors in Japonia, să dea desmințiri care nu 
sint însă crezute de nimeni. Oamenii pun 
față in față negațiile lui Șighemițu cu pre
cizările făcute de ambasada japoneză din 
Washington că „s-ar putea să vină momen
tul cind Japonia va fi gata să trimită trupe 
în străinătate" (conform unei știri transmi
se de agenția „United Press**).

Așa stînd lucrurile, neliniștea poporului Ja
ponez este lesne de înțeles. Milioane de ja
ponezi au plătit prea cu vîrf și Îndesat oa
lele sparte de militariștii japonezi, pen
tru a mai dori să devină vreodată carne de 
tun pentru războaie imperialiste în Asia. A- 
ceeași idee o împărtășesc și celelalte po
poare ale Asiei. „Se consideră ca extrem de 
îndoielnic — menționează agenția „United 
Press** — ca vreo națiune din Extremul O- 
rient să permită unui singur soldat japonez 
să pună piciorul pe teritoriul său. Agresiu
nile săvîrșite de Japonia în Pacific înainte 
și în timpul celui de-al doilea război mon
dial au lăsat sentimente de ură și bănuieli 
care înză mai dăinuie din Coreea pînă in 
Australia**.

Și mai departe: „Opinia publică Japoneză 
se opune cu tărie trimiterii de trupe japo
neze în afara granițelor țării. O astfel de 
acțiune ar viola clauza din Constituția japo
neză post-belică, care prevede că Japonia nu 
va mai face război**.

Poporul japonez nu vrea război. Primejdia 
îl face să-și strîngă rîndurile. Neliniștea se 
transformă pe zi ce trece într-o mare miș
care de protest. S-a aflat că socialiștii de 
dreapta și de stingă vor cere în sesiunea ex
traordinară a parlamentului vot de neîncre
dere in guvern. Valiza diplomatică cu fundul 
dublu a lui Șighemițu n-a folosit la nimic. 
Japonezii cer ca lucrurile să fie limpezite, ca 
cererile lor să fie satisfăcute. Japonia a fost 
de numeroase ori un factor al animozității 
și războiului in Asia. Poporul Japonez cere 
in unanimitate ca Japonia să devină un fac
tor al păcii și înțelegerii in această parte a 
lumii.

RADU ȚIULESCU

Declarațiile unui 
al Cur|ii Supreme 

după întoarcerea din U. R. S. S.
NEW YCVK 14 (Agerpres). — După cum 

transmite agenția United Press, W. Douglas, 
membru al Curții Supreme a S.U.A. care s-a 
înapoiat în S.U.A. după o vizită de 6 săp- 
tămîni în Uniunea Sovietică, a declarat că 
nu se îndoiește de sinceritatea sentimentelor 
prietenești ale oamenilor sovietici față de a- 
mericani. „Pretutindeni mi s-a făcut o pri
mire cordială, a spus el, pretutindeni oa
menii au fost foarte ospitalieri și prietenoși 
și au manifestat un deosebit interes față de 
America".

membru 
a S. U. A.

Sourbet, 
„ Berthoin, ministrul

Educației Naționale; Bonnefous, ministrul 
Poștelor, Telegrafului și Telefoanelor; La- 
forest, secretar de stat pentru problemele 
statelor asociate; reprezentanți ai primului 
reiniistru Faure, personalită'.i politice fran
ceze, deputați ai Adunării Naționale și

★
MOSCOVA 14 (Agerpres).TASS trans

mite : La 14 septembrie, delegația parlamen
tului francez a sosit la Moscova. împreună 
cu delegația au sosit și ziajriști francezi.

Pe aerodromul Vnukovo împodobit cu dra
pele de stat ale Franței și U.1R.S.S. delega
ta parlamentară franceză a fost întîmpinată 
de Ălecsanckr Volkov, președintele Sovietului 
Uniunii al Sovietului Suprezn al U.R.S.S.: 
Vilis Lațis, președintele Sovietului Naționa
lităților al Sovietului Suprem al U.R.S.S. și 
alte persoane oficiale precum și de reprezen
tanți ai presei.

Delegația parlamentară a fost întîmpinată 
de asemenea de ambasadorul extraordinar și 
plenipotențiar al Franței în U.R.S.S. Louis 
Joxe și de membrii ambasadei.

Declarația lui Pierre Schneiter

—O1

Criză ds guvern în Liban
BEIRUT 14 (Agerpres). — Agenția 

France Presse anunță că primul ministru al 
Libanului, Sami Solh a prezentat președinte
lui republicii, Camil Șamun demisia guver
nului. Președintele a acceptat demisia și a 
început imediat consultări în vederea for
mării unui nou guvern. Agenția Associated 
Press relatează că demisia lui Solh este o 
consecință a criticii serioase căreia i-a fost 
supusă în parlament politica fiscală dusă 
de guvern.

Declarațiile fostului rege 
al Cambodgiei

NEW YORK 14 (Agerpres). — După cum 
anunță corespondentul agenției United 
Press, în cadrul unei conferințe de presă 
care a avut loc la Pnom Penh (Cambodgia), 
fostul rege Norodom Sianuk — lider al Par
tidului popular-socialist, care a obținut la 
alegerile din 11 septembrie toate locurile 
(91) în noua Adunare Națională — a făcut 
o declarație.

Adresîndu-se corespondenților, Sianuk a 
declarat că țara sa nu se pregătește să a- 
dere la vreo alianță militară și că sistemul 
de apărare al Cambodgiei va fi organizat 
după tipul celui elvețian. El a spus că sub 
presiunea opiniei publice, noua Adunare Na
țională va fi obligată să voteze împotriva 
unei alianțe militare directe cu Statele Unite 
și împotriva bazelor americane pe teritoriul 
Cambodgiei.

In cîteva rînduri
• La Londra a fost dat publicității urmă, 

torul comunicat comun cu privire la trata
tivele sovieto-japoneze:

In ședința din 13 septembrie a continuat 
schimbul de păreri între reprezentantul 
U.R.S.S., I. Malik și reprezentantul Japo
niei, S. Mațumoto, tn problemele normalizării 
relațiilor sovieto-iaponeze. Următoarea șe
dință a fost fixată pentru 20 septembrie. 
(TASS).

• O delegație a ziariștilor sovietici a so
sit la 13 septembrie la Belgrad, răspunzînd 
invitației Uniunii ziariștilor din Iugoslavia, 
pentru a face o vizită de răspuns. Delega
ția este condusă de L. A. Slepov, membru 
al redacfiei ziarului „Pravda". (TASS).

• Ziarul vest-german „Freies Volk" a pu
blicat o serie de reportaje despre Republica 
Populară Romînă semnate de corespondentul 
său, Friedel Janecek, care a vizitat recent 
R.P.R. Aceste reportaje descriu dezvoltarea 
economică a R.P.R., procesul de transformare 
revoluționară a satului romînesc, viața îm
belșugată a membrilor gospodăriilor colec
tive și succesele realizate in dezvoltarea cul
turală. (Agerpres).

• Conducerea pavilionului Republicii Popu
lare Romine de la cel de al XV 1-lea Tirg in
ternational de la Plovdiv a organizat o con
ferință de presă, la care au participat nume
roși ziariști bulgari și străini. (A.T.B.).

• La 13 septembrie a părăsit Praga, ple- 
cind spre Constanța și de acolo spre U.R.S.S., 
primul grup de 40 turiști din Cehoslovacia. 
Din Constanța turiștii cehoslovaci vor pleca 
cu un vapor de-a lungul țărmului Mării 
Negre și vor vizita diferite orașe și stațiuni 
balneare de pe litoralul mării. (Agerpres).
• In luna iunie a.c. numărul locuitorilor 

din Ungaria se cifra la 9.808.000 de persoa
ne. In comparație cu anul 1949, populația 
din (ară a crescut cu 460.000 de oameni, 
(M.T.I.)
• La 13 septembrie au început cursurile 

școlii speciale de tehnică nucleară care s-a 
deschis la Praga. Școala are sarcina de a 
pregăti cadre tehnice medii pentru exploa
tarea centralelor atomoelectrice și pentru ra
murile tehnice înrudite. (Ceteka).
• La 13 septembrie a sosit la Varșovia se

natorul democrat american Kefauver, la in
vitația grupului polonez din Uniunea Inter
parlamentară. (P.A.P.).

• La 12 septembrie rîurile Tamesi și Pa- 
nuco din Mexic s-au revărsat inundind o- 
rașele Tampico și Panuco. La Tampico, un 
important port, apa a atins o înălțime de 
1,50 metri: 500 de clădiri au fost complet 
distruse iar alte 300 grav avariate. In oră
șelul Panuco, 70 la sută din clădiri au fost 
complet acoperite de apă, cîteva mii de per. 
soane răminind fără adăpost. (Agerpres)

• Un avion militar american bimotor de 
tip B-25 s-a prăbușit în apropiere de baza 
aeriană Mitchel (Long Island). Cei șase 
membri ai echipajului au pierit, (Associated 
Press).

MOSCOVA 14 (Agerpres). — TASS trans
mite :

Pierre Schneiter, președintele Adunării Na
ționale Franceze, șeful delegației parlamenta
re franceze care a sosit în Uniunea Sovietică 
la invitația Sovietului Suprem al U.R.S.S., 
a predat unui corespondent al agenției TASS 
următoarea declarație pentru presă :

„Parlamentul francez a acceptat cu recu
noștință invitația Sovietului Suprem al 
U.R.S.S. de a vizita Uniunea Sovietică. 
Grupul de deputați și senatori, pe care îl 
conduc, este o reprezentanță a parlamentu
lui Republicii Franceze. Aceasta nu este o

* 

misiune politică, noî nu am sosit aici pentru 
a duce tratative și discuții diplomatice. 
Dorim să vizităm țara voastră și să-i cu
noaștem mai îndeaproape pe conducătorii, 
fruntașii vieții publice și popoarele ei, prin 
convorbiri și contact personal, vrem să-i 
înțelegem mai bine și sperăm că și ei ne vor 
înțelege mai bine pe noi. Noi dorim în mod 
sincer să servim înțelegerii reciproce între 
noi și să contribuim Ia stabilirea unor le
gături mai strînse între popoarele sovietic 
și francez, nu numai în interesul celor două 
țări ale noastre, ci și în interesul întăririi 
păcii pentru toate popoarele".

Sesiunea extraordinară a parlamentului turc
ANKARA 14 (Agerpres). — TASS trans

mite: La 12 septembrie, a avut loc la An
kara sesiunea extraordinară a Medjlisului, 
convocată de președintele republicii, în legă
tură cil recentele pogromuri anti-grecești și 
cu decretarea stării de asediu la Istanbul, 
Izmir și Ankara. Deputatul Osman Alișirogiu 
(partidul republican național), lu-înd cuvin- 
tul la sesiune, a cerut demiterea guvernului, 
considerlndu-1 răspunzător pentru evenimen
tele care au avut loc în noaiptea de 6 spre 7 
septembrie. Deputatul Hikmet Baimur, a de
clarat că de pe urma pogromurilor din Istan
bul au avut de suferit nu numai greci, ci și 
armeni, evrei și alții.

Sesiunea a aprobat decretarea de către gu
vern a stării de asediu și a hotă£t cu ma
joritate de voturi termenul ei de Valabilitate 
pe șase luni. Opoziția a votat îm,(potriva de
cretării stării de asediu pe un Termen atît 
de îndelungat. In numele fracțiunii sale, de
putatul Ineniu a cerut ca dup$ terminarea 
anchetei comandamentul stării de asediu să 
informeze Medjlisul asupra situației reale. 
El a propus să se prelungească sesiunea ex
traordinară a Medjlisului pe termen nelimi
tat pentru a urmări evenimentele. Propune
rea lui Inoniu fiind respinsă cu majoritate 
de voturi Medjlisul a intrat din nou în va
canță pînă la 1 noiembrie. .„

Succesul pavilionului romînesc la Tîrgul de mostre de la Leipzig
BERLIN 14 (Agerpres). — A.D.N. trans

mite : Pavilionul Republicii Populare Romî- 
ne de la Tîrgul Internațional de mostre de 
bunuri de larg consum de la Leipzig se 
bucură de un mare succes în rîndurile vizi
tatorilor.

In numeroasele vitrine ale standurilor se 
pot vedea articole de piele, încălțăminte, di
ferite țesături, un bogat asortiment de con
fecții, blănuri, produse cosmetice, mobilă etc.

In cadrul pavilionului romînesc funcțio
nează un centru de vînzare al produselor a- 
limentare. La acest centru, ale cărui vînză. 
toare sînt îmbrăcate în frumoase costume 
naționale din diferite regiuni ale țării, cum
părătorii pot găsi conserve de carne și pește, 
salam, mușchi țigănesc — o specialitate a 
Romîniei, — vin alb și roșu, coniac, lichior.

La un stand special se vînd diferite fructe 
și legume proaspete.

Produsele romînești expuse la Tîrgul in
ternațional de toamnă de la Leipzig oglin
desc eforturile oamenilor muncii din R.IȚR. 
de a lărgi în permanență sortimentul măr
furilor și de a îmbunătăți calitatea lor.

Reprezentanții organizațiilor comerțului 
exterior al Romîniei au avut prilejul să con
state că R.D. Germană are și ea la rîndul 
ei o serie de produse noi.

Intr-un interviu acordat unui corespondent 
al agenției A.D.N. I. Mincu, directorul pavi
lionului romînesc la Tîrgul de toamnă de la 
Leipzig, a subliniat marea însemnătate a 
Tîrgului pentru dezvoltarea comerțului ex
terior. El a arătat că expoziția Romîniei a 
fost vizitată de un mare număr de vizita
tori.

Contractele comerciale încheiate -pînă în 
prezent cu diferite firme 
ceri 
din 
vele 
rior

I.

și oamenâ de afa- 
din R.D. Germană, R. F. Germană și 
alte țări, dovedesc pe deplin, perspecti- 
favorabile pe care le are comerțul exte- 
al R.P.R.
Mincu și-a exprimat convingerea că re

lațiile comerciale dintre R.P.R. și alte țări 
se vor întări și dezvolta pe viitor și mai 
mult.

★
BERLIN 14 (Agerpres). — A.D.N. tran

smite: Camera de Comerț a R.P.R. a oferit 
în seara zilei de 12 septembrie o recepție in 
cirstea participanților la Tîrgul de toamnă 
de la Leipzig din anul 1955. La recepție au 
participat funcționari superiori ai Ministe
rului Comerțului Exterior și Inter-ger- 
man al R.D. Germane, ai Ministerului In
dustriei Ușoare al R.D. Germane, reprezen
tanți ai Camerei de Comerț Exterior a R. 
D. Germane, oameni de afaceri și alți repre
zentanți din numeroase țări, precum și din 
R. D. Germană și R. F. Germană.

Gheorghe Savin, președintele Camerei de 
Comerț a R.P.R., i-a salutat pe oaspeți. El 
a arătat că Tîrgul de toamnă de la Leipzig 
este un bun prilej pentru lărgirea relațiilor 
comerciale dintre Răsărit și Apus. El și-a 
exprimat speranța că. Tîrgul de toamnă va 
contribui la lărgirea și întărirea relațiilor 
comerciale dintre diferitele țări.

G. Savin a toastat în cinstea R. D. Ger
mane și întăririi schimbului normal de măr
furi între toate popoarele.

Apoi, oaspeții au vizitat pavilionul rortJl

Soldați englezi debarcați în Cipru
LONDRA 14 (Agerpres). — Potrivit rela

tărilor corespondentului din Nicosia al a- 
genției Reuter, la 12 septembrie a sosit în 
Cipru venind din zona canalului de Suez 
vasul englez de transport „Evan Gibb“ cu 
un deplasament de 4262 tone. Pe bordul său

se aflau 109 soldați din batalionul 1 al regi, 
mentului de infanterie „Southstafford" și 
74 auto-camioane militare. Urmează să mai 
sosească alți 400 de soldați din acest bata
lion.

SPECTACOLE
TEATRE: National „1. L. Caragiale" (Gră

dina Boema) 20: Gaițele; Tineretului (gră
dina de vară „Filimon Sîrbu") 19: David 
Copperfield; Teatrul Evreiesc de Stat (grădina 
de vară) 20: Șah mat; Ansamblul de Estradă 
al R.P.R. (Teatrul de vară ..23 August") 20 : 
Concert 
Estradă 
Stalin") 
Stat — 
raju'.ui.

CINEMATOGRAFE: Patria, Filimon Slrbu, 
Înfrățirea intre popoare, Gh. Doja : N-a dan
sat decît o vară; Magheru, Lumina: Lumina 
tarului: Republica, București, Grădina 
greș. Al. Sabia: Liliacul; /. C. Frimu, 
Popov, V. Roailă: Suflete împietrite;

de muzică distractivă; Ansamblul de 
al R.P.R. (Teatrul de vară ,.I. V. 
20: Divertisment umoristic: Circul de 
orele 17 și orele 20.30: Arena cu-

Pro- 
Al.

. . . Al-
Gorki: Roma, orele 11; Elena Pavel, Liber
tății: O aventură pe coasta Atlanticului; Cen
tral: Mînăstirea din Parma; Victoria: Con
tele Mișka; Tineretului: Dama cu cameli1; 
Timpuri Noi: Maeștrii artei indiene; Știința 
și tehnica Nr. 54/1955; Un meci neobișnuit; 
8 Martie: Vacanță cu Andel; Cultural: Dra
goste de vară; Unirea : Dragostea une1 
femei; Carpafi: Slugă la doi stăpîni; C. 
David: O sărutare furată; Flacăra: Preludiul 
gloriei; F. Vladimirescu: Imblînzitoarea de

tigri; Arta: Salariul groazei; Munca: Ll- 
liomfi; Miorița, Moșilor (grădină): Tăunul ; 
Moșilor (sală): Cei 13; 23 August: Puterea 
dragostei; Donca Simo, Popular: Tinerețe 
zbuciumată; M. Eminescu: Mandy: / Mai: 
Orizonturi fără sftrșit; Volga: Boul di.’i 
Kulm; 8 Mai: Avangarda de sacrificiu; N. 
Bălcescu: O aventură la castel; Rahova: 
Boier cu orice preț; Gh, Coșbuc: Suspine pe 
stradă; O. Bancic: Brutarul din Valorgue; 
Aurel Vlaicu: Altura.

Timpul probabil
(Buletinul Institutului Meteorologic Central)

In București, pentru următoarele trei zi'ț: 
Vreme umedă cu cer mai mult noros șl cu 
ploi temporare. Vînt slab, temperatura tn 
scădere.

In fără, pentru următoarele trei zile : Vre
mea rămîne schimbătoare devenind umedă șl 
în nord-estul țării. Vor cădea ploi cu carac
ter intermitent tn toate regiunile țării, fiind 
mai abundente tn regiunea de munte șl în 
sud-vestul țării. Vîntul va sufla moderat. 
Temperatura tn scădere.
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